
PRVNÍ LIGA
Áčko stolních tenistů TJ So-
kol Mnichovo Hradiště čeká 
pořádná výzva – v příští 
sezóně budou nastupovat 
ve druhé nejvyšší soutěži.
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LÁVKY
Stavební práce probíhají 
jak na lávce přes Jizeru u 
Černé silnice, tak na lávce 
přes dálnici. Obě by měly 
být hotové letos na podzim.
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ROZHOVOR
O každodenním životě ve 
fabrice i listopadu 1989 v 
LIAZu vypráví v pokračová-
ní série rozhovorů s býva-
lými liazáky Jaroslav Koloc.
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70 let LIAZu v Mnichově Hradišti: nákladní 
automobily do města přilákaly 15 tisíc lidí

TÉMATU LIAZU SE DÁL 
BUDEME VENOVAT

Milí Hradišťáci, 
tento Kamelot bude celý o LIAZu, a já chtěl proto psát o něčem jiném. Ale 
nejde to. Ta oslava byla tak skvělá – naprosto předčila naše očekávání. 
Když Ondřej Knobloch přišel s myšlenkou uspořádat setkání liazek v Mni-
chově Hradišti, nikoho ani ve snu nenapadlo, že těch aut bude nakonec 
129 a že LIAZ přiláká nějakých 15 tisíc lidí.

Akce přitáhla spoustu návštěvníků z širokého okolí – krásné. Pro mě 
osobně bylo ale ještě krásnější, že se přišlo podívat ohromné množství 
místních pamětníků a že jsme se na radnici potkali s řadou osobností 
spojených s LIAZem, včetně pana Jindřicha Bacílka, ředitele závodu Mni-
chovo Hradiště v roce 1989, nebo pana Josefa Brzobohatého, účastníka 
Rallye Paříž Dakar, dnes 92letého. S ním jsem měl dokonce tu čest spo-
lupracovat při mém nástupu do vývojové zkušebny LIAZu. Mně bylo tehdy 
24, jemu 59. Již tenkrát jsem obdivoval jeho energii a vitalitu, kterou  si 
udržel dodnes. Po celý den bylo krásné potkávat hloučky diskutujících 
pamětníků, kteří se mnohdy po letech ve městě potkali. A myslím, že jsme 
za hranice Hradiště rozšířili povědomí nejen o LIAZu, ale třeba i pojmu 
„lité domky“ – jen já jsem několika lidem vysvětloval, proč se jim tak říká.

V letošním roce budeme v tématu LIAZu určitě pokračovat. Hodláme 
rozšířit filmový dokument, který se promítal v kině, z 30 minut na minimál-
ně dvojnásobek, v Kamelotu budou  pokračovat rozhovory s pamětníky  
a osobnostmi spojenými s LIAZem, pan Vratislav Šverma má připravenou 
knihu o LIAZu, která míří do tisku, a v neposlední řadě chceme doobjed-
nat upomínkové předměty s logem LIAZ, aby si je mohli zájemci, na které 
se nedostalo během akce, zakoupit v informačním centru.

Na závěr tohoto sloupku musím ještě jednou poděkovat týmu organizá-
torů, kteří si zaslouží velký dík. Jsou to podle abecedy: paní Dumková, paní 
Holečková a pan Hubač z městského muzea, pan radní Knobloch, pan Malý 
z Klubu Mn. Hradiště s.r.o., který byl hlavním organizátorem, pánové Rychlý  
a Weiss za město; díky patří i panu Militkému, který měl na starosti vy-
stavovatele. 

Je důležité nezapomínat svoji minulost – v tomto případě máme na 
co být patřičně hrdí.

Jiří Plíhal, starosta města

INZERCE

Liberecké automobilové závody 
(LIAZ) jsou už více než 20 let mi-
nulostí. Fenomén LIAZu však stále 
rezonuje – žije v pamětnících či nad-
šencích, kteří liazky renovují. Potvr-
dila to akce 70 let LIAZu v Mnichově 
Hradišti, která poslední květnovou 
sobotu do města přilákala 15 tisíc 
návštěvníků, bezmála 130 vystavo-

vatelů nákladních automobilů zna-
ček Škoda a LIAZ i řadu účastníků 
Rally Dakar. Mnichovo Hradiště se 
27. května stalo městem s největší 
koncentrací liazek v ČR na čtvereční 
kilometr.

Vše přitom začalo překvapivě 
demolicí. V říjnu 2022 se poroučel k 
zemi komín, který byl po pět desetiletí 

dominantou výrobního areálu v Haš-
kově. Davy přihlížejících a zájem, 
který tato událost vyvolala, vedly k 
myšlence připomenout význam kdy-
si slavného podniku. Protože si letos 
připomínáme 70 let od vyrobení prv-
ního a 20 let od smontování posled-
ního vozu v mnichovohradišťském 
LIAZu, byl rok 2023 vyhlášen v Mni-

chově Hradišti rokem značky LIAZ  
a začaly přípravy akce, která orga-
nizátorům pod rukama rostla, až se  
z ní stala největší mnichovohradišť-
ská událost posledních desetiletí. 
Svou velikostí snesla ve výsledku 
srovnání s oslavami 700 let od prv-
ní písemné zmínky o městě v roce 
1979.                 ...6-7
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vodní lyžování 
a wakeboarding 
pro každého
Je to opravdu jednodušší, než byste čekali.
Zvládne to opravdu každý, přijďte vyzkoušet.

INZERCE

Zastupitelstvo v září
První zasedání zastupitelstva města 
po letních prázdninách se uskuteční 
v pondělí 4. září na sále ZŠ Stu-
dentská. Jednání začíná v 17 hodin  
a je jako obvykle veřejné. Materiály 
k projednávaným bodům programu 
budou k dispozici na webu města  
v týdenním předstihu. V rámci jed-
nání je rovněž prostor pro dotazy  
a diskusi. (wes)

ˇ

Hledají se přechodáři
Město hledá brigádníky, kteří budou 
pomáhat při přecházení dětí na ces-
tě do školy a ze školy v době od 7:00 
do 8:00 hodin a od 13:00 do 14:00 
hodin ve dnech školního vyučování. 
V případě zájmu kontaktujte Petru 
Strakovou (tel. 326 776 628 nebo 
607 023 923), personalistku Měst-
ského úřadu Mnichovo Hradiště. 
(oš)

Sousedská setkání
V červnu proběhla ve většině míst-
ních částí veřejná setkání zástupců 
městského úřadu s členy osadních 
výborů a zájemci z řad veřejnosti. 
Cílem setkání bylo představit probí-
hající i připravované městské inves-
tice a sesbírat od místních podněty, 
na co by se město v dané místní 
části mělo zaměřit. Zbývající setkání 
se odehrají v září. (wes)
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA 

DVACETILETÉ MARTYRIUM UKONČENO. MĚSTO ZÍSKÁ POZEMEK 
POD FOTBALOVÝM HŘIŠTĚM

Více než 20 let se MSK a město snažili získat pozemek pod tréninko-
vým fotbalovým hřištěm od Úřadu pro zastupování státu ve věcech majet-
kových do svého vlastnictví. To se povedlo až nyní. Radní zastupitelstvu 
doporučili převod, žádost o bezúplatný převod a směnu hned několika 
pozemků. Pokud zastupitelstvo doporučení posvětí, je reálná šance, že 
do konce roku budou vyřešena vlastnická práva týkající se pozemků  
v majetku Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových a Státního 
pozemkového úřadu v této lokalitě.

HASIČSKOU ZBROJNICI VE LHOTICÍCH OPRAVÍ FIRMA STAVBY 
NOHYNEK

Dům čp. 17 ve Lhoticích slouží jako hasičská zbrojnice a zároveň 
jako místo sousedského setkávání. Objekt je však v havarijním stavu, dle 
mykologického posudku z loňského roku jsou dřevěné konstrukce krovu 
vážně napadeny dřevokazným hmyzem, a tak je nutná kompletní rekon-
strukce objektu. Ta proběhne v letošním roce. Rada jako dodavatele prací 
potvrdila místní firmu Stavby Nohynek s.r.o. Akce si vyžádá investici ve 
výši 1,9 milionu Kč bez DPH, na realizaci přispěje 500 tisíc Kč Nadační 
fond ŠKODA AUTO.

NA EFEKTIVNÍ LIKVIDACI SRÁŽKOVÝCH VOD PŘISPĚL STÁTNÍ 
FOND ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Město získá bezmála 1,8 milionu ze Státního fondu životního pro-
středí ČR v rámci podpory realizace projektu likvidace srážkových vod  
z budovy městského úřadu. Efektivní nakládání s dešťovou vodou bylo ře-
šeno v návaznosti na revitalizaci náměstí – jeho úpravy přispěly k lepšímu 
zásaku vody v centrální části města, pod úrovní náměstí vznikla rovněž 
rozměrná retenční nádrž, do níž ústí okapní svody z budovy radnice. Tato 
zásobárna vody se využívá k zalévání. Smlouva, na základě které město 
získá uvedenou částku, již byla podepsána.

MĚSTO POMÁHÁ FINANCOVAT CYKLOBUSY OBSLUHUJÍCÍ ČESKÝ 
RÁJ

Turistické autobusy zajišťující přepravu jízdních kol jsou v Českém 
ráji a jeho okolí vypravovány od roku 2000. Každou sezónu se jimi sveze 
několik tisíc lidí, kteří využitím hromadné dopravy šetří přírodu a zároveň 
jim odpadá starost s hledáním parkování v exponovaných lokalitách. Tyto 
spoje jsou k dispozici od dubna, v průběhu času se jejich nabídka rozši-
řuje. Od 1. července jsou v provozu již všechny turistické autobusy. Tento 
způsob přepravy zajišťuje Mikroregion Český ráj, přičemž na financování 
se podílí více než dvě desítky měst a obcí. Jejich seznam nyní rozšiřuje 
Mnichovo Hradiště, které v letošní sezóně přispívá částkou 14 tisíc Kč.  
S jízdními řády se můžete seznámit na www.craj.cz nebo na www.cesky-
-raj.info.

IT SLUŽBY BUDE MĚSTU NADÁLE POSKYTOVAT FIRMA ADMINIT
Rada města schválila výjimku z vnitřní normy městského úřadu o za-

dávání veřejných zakázek kvůli prodloužení spolupráce s firmou AdminIT, 
která na radnici zajišťuje správu a fungování IT systémů. Smlouva bude 
uzavřena na období od 1. července 2023 do 30. června 2024. (wes) 

V září budou na místě obě lávky, 
práce na den uzavřou dálnici
Na stavbě lávky přes Jizeru u vý-
robního areálu Kofoly se pracuje od 
jara, ve druhé půli června byla zahá-
jena rovněž stavba lávky přes dálnici 
D10. Ještě letos bychom se tak měli 
mít možnost po nových dopravních 
stavbách projít či projet na kole.

U Kofoly jsou vybetonované 
podpěry na obou stranách a stavba 
je de facto připravená na usazení 
konstrukce lávky. Ta vzniká v areálu 
dodavatelské firmy a oproti očekává-
ní bude vyrobena z jednoho kusu. 
Jeřáb by ji měl na místo umisťovat 
v polovině srpna. Dodavatel mezi-
tím pracuje na terénních úpravách 
v okolí stavby a připravuje sjezd z 
lávky a základy cyklostezky, která na 
lávku naváže na klášterské straně.

Ředitelství silnic a dálnic ČR 
v červnu vydalo svolení, na které 

INZERCE

Osmdesát mixů betonu během jediného dne: 
stavba silničního mostu na Klášter postupuje kupředu
Stavba nového silničního mostu na 
silnici II/268 ve směru na Klášter 
Hradiště nad Jizerou pokračuje. Za-
čátkem června bylo dokončeno bed-
nění třetího mostního pole ve směru 
od Mnichova Hradiště a prvních 90 
metrů budoucího mostu bylo během 
úterý 6. června vylito betonem. Po 
celý den tak byl v okolí stavby znát 
dopravní ruch – nákladní automobily 
přivážely čerstvý beton každých pár 
minut a dvojice betonových čerpadel 
je obratem přečerpávala na stavbu.

Nový most vzniká na místě 

mostu starého, který dosloužil po 
pouhých 33 letech existence. Jeho 
demolice proběhla letos v únoru, od 
té doby je doprava ve městě ovliv-
něná objízdnou trasou. Nový most 
bude mít ve výsledku deset polí  
a dokončen by měl být v příštím 
roce na podzim. Investorem stavby 
za 143 milionů Kč je Krajská správa  
a údržba silnic Středočeského kraje, 
dodavatelem stavby je stavební fir-
ma OHLA ŽS.

Martin Weiss

V posečeném trávníku je až 50 stupňů, 
město v letním období sečení opět omezí
Firma Těžex Luboše Dvořáčka, kte-
rá ve městě pečuje o veřejnou zeleň, 
provedla v minulých dnech kontrolní 
měření teploty na travnatých plo-
chách. Měření probíhala na sídliš-
tích a přinesla jednoznačné závěry 
– rozdíl teploty na posečené ploše  
a na ploše s trávníkem ponechaným 
ve výšce asi 25 centimetrů činil více 
než 20 stupňů Celsia. Na pose-
čených plochách teplota stoupala  
k padesátce. Město tak i v letošním 
roce přikročí k částečnému omezení 
sečení trávy a ke zřizování tzv. kli-
matizačních louček.

Kolem chodníků a komunikací 
bude tráva posečena nízko, aby ne-
bránila pohybu. Tam, kde to podmín-
ky dovolují, například na rozlehlej-
ších zelených plochách, však budou 
ponechány pásy neposečené trávy, 

což přispěje k příznivějšímu mikro-
klimatu. Město se díky tomu nebu-
de tolik ohřívat a dřevinám pomůže 
vyšší okolní porost chránit kořenový 
systém.

„Přestože můžeme mít dojem, 
že po dubnu bohatém na srážky se 
v zemi vláha ještě drží, není tomu 

tak. Podle předpovědi počasí máme 
před sebou navíc dva týdny bez je-
diné kapky vody. Toto opatření tak 
pomůže přírodě i tomu, aby se nám 
ve městě lépe dýchalo,“ uvádí Luboš 
Dvořáček.

Martin Weiss

Mnichovohradišťský 
Sokol slaví 160 let

Historie Sokola Mnichovo Hradiště 
se začala psát v roce 1863, místní 
jednota tak patří mezi nejstarší tě-
locvičné organizace u nás. Letošní 
výročí 160 let od založení spolku, 
jenž se zásadním způsobem podílel 
na veřejném životě města, si soko-
lové připomenou několika akcemi. 
Předně výstavou 160 let Sokola  
v Mnichově Hradišti, jejíž vernisáž 
se v městském muzeu ve 2. patře 
zámku uskuteční 7. září v 17 ho-
din. Ta představí historii sokolského 
hnutí, místní jednoty i sokolovny, 
připomene významné členy Sokola 
a představí zajímavé artefakty – so-
kolské prapory, sochy sokolů, které 
dříve zdobily vstup do sokolovny, a 
také 3D model sokolovny. Ve druhé 
půli roku výročí připomene také mu-
zejní noc nebo procházka po hřbi-
tově, kterou pod názvem Významní 
zesnulí připravuje muzeum. (wes)

Svoz kuchyňských odpadů z domácností
Již v minulém čísle jsme vás infor-
movali, že byl zahájen pilotní projekt 
svozu gastroodpadu, tedy kuchyň-
ského odpadu z domácností. Po 
městě bylo rozmístěno deset hně-
dých nádob o objemu 120 litrů, které 
se sváží jednou týdně a jsou ozna-
čeny nálepkou GASTROODPAD.

Nádoby byly umístěny přede-
vším na sídlištích: tři v ulici Jasel-
ská, jedna v ulici Čsl. armády, dvě 
v ulici Lidická, dvě v ulici Poříčská, 
jedna v ulici Průběžná a jedna v ulici  
U Statku. Jsou k dispozici všem 
občanům města i místních částí. 
Odpad tam může odnést kdokoliv, 
nejen obyvatelé spádové oblasti 

sběrného místa. Po vyhodnocení 
projektu se město rozhodne, zda síť 
nádob rozšíří. Zatím jsou nové sběr-
né nádoby využívány minimálně.

Do nádob patří zbytky jídla z ta-
lířů, jídla nevhodná k další konzuma-
ci, zkyslé polévky, ovoce a zelenina, 
zavařeniny, marmelády, syrové i va-
řené maso, kosti, kůže, odpad z ryb, 
mléčné výrobky, hořký tvaroh, ztuhlá 
smetana, pečivo, čaj, káva, melta, 
prošlé potraviny, potraviny napade-
né moly, přepálená strouhanka ze 
smažení (sedlina z fritézy) atd.

Výhodou je, že na rozdíl od bio-
oodpadu se gastroodpad do nádob 
může vkládat i s obalem. Obsah 

nádob společnost Compag Mladá 
Boleslav následně vyváží, zajišťuje 
výměnu nádob za čisté a materiál 
zpracovává v bioplynové stanici.

Compag nabízí k prodeji malé 
nádoby na separaci gastroodpadu 
v kuchyni, a to za 100 Kč. Nově lze 
tyto nádoby zakoupit i na Městském 
úřadě Mnichovo Hradiště. Podrob-
nosti sdělí Dana Stránská (tel. 725 
895 420 nebo 326 776 721).

Děkujeme, že pomůžete oddě-
leným shromažďováním vaše odpa-
dy dále využívat.

Dana Stránská,
odbor kom. hospodářství MěÚ

Více policistů 
v ulicích města

Vedení policie Středočeského kra-
je schválilo navýšení tabulkových 
míst na obvodním oddělení policie 
v Mnichově Hradišti. V praxi to bude 
znamenat, že od 1. července 2023 
budou občané v ulicích potkávat tři 
nové policisty, kteří se zapojí do vy-
šetřování protiprávních činů, budou 
dohlížet na veřejný pořádek i bez-
pečnost v silničním provozu. Všech-
na tři místa jsou určena pro policisty 
v přímém výkonu služby. Policisté, 
kteří na uvedená místa nastupují, 
jsou zkušení a přecházející z jiných 
útvarů policie. Navýšením policistů v 
ulicích se zvýší bezpečnost občanů 
a komfort služeb v regionu. (jp)

město a dodavatel čekali, aby se 
práce mohly dát do pohybu rovněž 
na  stavbě lávky přes dálnici. Nyní 
už se na obou stranách připravují 
základy pro piloty. I tato lávka vzniká 
u dodavatele, instalována má být v 
polovině září. Její usazování na mís-
to si vyžádá dočasné uzavření do-
tčeného úseku dálnice – počítá se s 

uzavírkou na jednu noc. Protože tato 
akce slibuje atraktivní podívanou, 
město na přesný termín v předstihu 
upozorní.

Dodavatelem obou lávek je sta-
vební firma BREX. Tyto nové stavby 
přispějí k vyšší prostupnosti krajiny 
kolem města, a to jak pro místní, tak 
pro turisty. (wes)

Seznamte se s návrhy
na dostavbu areálu školy
V úterý 6. června proběhlo ve škol-
ní jídelně v Mírové ulici představení 
průběhu a výsledků architektonické 
soutěže „Školní areál Studentská – 
Mnichovo Hradiště“. Seznámit se  
s návrhy bylo na místě možné ještě 
v následujících dvou týdnech pro-
střednictvím velkoformátových pa-
nelů. Celý proces soutěže a návrhy 
však představuje také katalog, který 
je k dispozici on-line na webu města 
(pod odborem investic) a který obsa-
huje nejen soutěžní panely s návrhy 
šesti architektonických kanceláří, ale 
také kompletní doprovodné texty.  

Soutěž o návrh na dostavbu 

areálu Základní školy Studentská 
byla vyhlášena v říjnu 2022 a jejím 
cílem bylo vybrat podobu dostav-
by učeben a souvisejícího zázemí  
a novostavbu sportovní haly. Na ar-
chitektonickou soutěž naváže jedná-
ní s týmem Svobodová Blaha, který 
byl oceněn první cenou, s cílem uza-
vřít smlouvu na zpracování studie  
a následně projektové dokumenta-
ce.

Realizace první etapy dostavby 
by mohla začít dle dostupnosti do-
tačního titulu v horizontu cca osmi 
let.

Martin Weiss

Začíná výměna krovu 
na budově Klubu

Třebaže se to při pohledu z náměstí 
nemusí na první pohled zdát, budova 
Klubu, tedy dům čp. 299 na Masary-
kově náměstí, právě prochází gene-
rální rekonstrukcí za 42 milionů ko-
run. Úpravu interiérů, výměnu krovu, 
opravu střechy a obnovu historizující 
fasády má na starosti stavební firma 
Chládek & Tintěra z Litoměřic, která 
si staveniště převzala letos v březnu. 
Práce zatím postupují víceméně 
dle harmonogramu, a to navzdory 
mnoha nečekaným skutečnostem. 
Objekt z poloviny 19. století, kde  
v minulosti sídlil okresní soud, to-
tiž během let prošel řadou úprav,  
z nichž mnohé nejsou součástí do-
kumentace. Zhotovitel v posledních 
měsících realizoval zejména bourací 
práce v interiéru, nyní, v červenci, 
zahajuje výměnu krovu a práce na 
stropních konstrukcích. Rekonstruk-
ce má být dokončena v polovině 
příštího roku. (wes)
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Za celoživotní i mimořádný 
přínos, ale také za studium
Básník Josef Brož, propagátor ko-
morní hudby Vlastimil Kouřil, učitel 
a malíř Josef Marek, archivářka 
Helena Průšková, učitel Eduard 
Jan Havránek nebo hudební skupi-
na Diskant. Co spojuje tato jména  
a ještě mnohá další? Jde o laureáty 
Ceny města Mnichovo Hradiště za 
celoživotní přínos městu. Pomůže-
te rozšířit řady těchto inspirativních 
osobností? Příjem nominací probíhá 
po celý rok.

Cenu města uděluje Mnichovo 
Hradiště od roku 2016, aby pouká-
zalo na inspirativní osobnosti a na 
výsledky jejich práce. Cena se udě-
luje v několika kategoriích.

Hlavní kategorii představuje 
cena za celoživotní přínos. Ta je 
udělována za mimořádnou činnost 
v různých oblastech života, za vyni-
kající výsledky v oboru, za umělec-
kou či vědeckou práci, za odvážné 
činy, občanský aktivismus, filantro-
pii nebo ochranu místních hodnot. 
Udělena může být i in memoriam. 
Udělována je rovněž cena za přínos 
městu v uplynulém roce, za mimo-
řádné počiny na poli kultury, sportu 
či společenského života.

Město uděluje také Cenu měs-
ta Mnichovo Hradiště pro mládež, 
kterou získávají žáci a studenti za 
mimořádné studijní výsledky, úspě-
chy v soutěžích nebo za soustavnou 
dobrovolnickou činnost. Mezi oceně-
nými byli dosud sportovní kolektivy, 

mladí umělci i jednotlivci, kterým 
není jejich okolí lhostejné.

Na webu města se můžete se-
známit s medailonky jednotlivých 
laureátů, stáhnout si návrh na uděle-
ní ceny města a prostudovat si kom-
pletní pravidla, jimiž se udělování 
ceny města řídí. Návrhy na ocenění 
mohou podávat pouze občané měs-
ta Mnichova Hradiště, mezi oceně-
nými však mohou být i osoby, které 
nejsou občany Mnichova Hradiště, 
ale jejichž činnost se města dotýká.

 Třeba už máte v tuto chvíli  
v hlavě konkrétní jméno. Pak není 
nic snazšího, než podat nominaci. 
O udělení ceny rozhoduje zastupitel-
stvo města v tajné volbě, udělování 
ceny města pak obvykle probíhá na 
únorovém plese města, v případě 
ceny města v období mezi červnem 
a zářím.

Martin Weiss

Po dvou semestrech psychologie studenty Akademie 
třetího věku čekají osobnosti našich moderních dějin
Náplní posledních dvou semestrů 
mnichovohradišťské Akademie třetí-
ho věku byla témata z psychologie. 
Sérii přednášek absolvovaly tři de-
sítky studentek a studentů, kteří ani 
v seniorském věku nerezignovali na 
osobní rozvoj a stále se vzdělávají, 
zajímají o svět kolem sebe, studují. 
V úterý 13. června se v obřadní síni 
radnice uskutečnilo jejich slavnostní 
vyřazení.

Přítomné, kteří si uzavřený cyk-
lus přednášek pochvalovali, pozdra-
vil starosta města Jiří Plíhal, který 
vyzdvihl aktivní přístup studentů k 
trávení volného času, a rovněž Petra 
Tomášová, koordinátorka ze Vzdě-
lávacího institutu Středočeského 
kraje. Ta ocenila skutečnost, že řada 
studentů pokračuje v rozšiřování 
svých znalostí už několik let po sobě 
– jedna studentka dokonce již od 
roku 2013, kdy byla Akadeie třetího 
věku v Mnichově Hradišti založena.

Vedle předávání certifikátů o 
absolvování studia, přípitku a občer-
stvení čekal na absolventy z Mnicho-
va Hradiště také příspěvek města na 
další vzdělávání ve výši 800 Kč.

A na jaká témata se studenti 
mohou těšit na podzim? Od září je 
čeká cyklus pěti přednášek Aktéři / 
osobnosti našich dějin dvacátého 
století. Dozví se tak mnohé o minist-
ru financí Aloisu Rašínovi, preziden-
tovi Emilu Háchovi, první dámě Haně 

Benešové, ale také o zpěváku Karlu 
Gottovi nebo o prvním a posledním 
prezidentovi SSSR Michailu Gorba-
čovovi. Přednášet budou historikové 

Michal Pehr a Michal Macháček. Při-
hlásit se ke studiu lze e-mailem na 
adrese tomasova@visk.cz, poplatek 
za semestr činí 1000 Kč. Přednáško-

vé bloky se budou odehrávat od září 
v Kině Mnichovo Hradiště.

Martin Weiss

Další tři desítky nových 
parkovacích míst už slouží
Práce v ulici Čsl. armády, jejíž 
kompletní úpravou v letošním roce 
pokračuje revitalizace sídliště Jasel-
ská, postupují kupředu. Řidiče jistě 
potěší zpráva, že bylo vydáno povo-
lení k předčasnému užívání dalších 
31 parkovacích stání přiléhajících k 
již zpřístupněnému parkovišti naproti 
ulici kpt. Jaroše, což znamená, že 
nalézt v lokalitě místo na zaparková-
ní bude zase o něco jednodušší. Na 
nově zpřístupněných místech je už 
možné zaparkovat. Děkujeme za do-
savadní trpělivost a toleranci dílčích 
komplikací se stavbou spojených.

Dodavatel stavby, společnost 
Stavotrans, v úterý frézovala původ-
ní asfaltový kryt vozovky v celé dél-
ce ulice Čsl. armády, nyní likviduje 
stávající plochy před domy čp. 1140-
1141. Tady připravuje podkladní 
štěrkové vrstvy a pokládku kabelů 
veřejného osvětlení. Až bude část 
ulice Čsl. armády ve směru do ulice 
Víta Nejedlého hotova, stavebníci 
se přesunou do její části ve směru 
do ulice V Cestkách. Podle harmo-
nogramu by práce definitivně měly 
končit asfaltováním vozovky na za-
čátku září. (wes)

Práce na Greenway Jizera 
pokračují stavbou lávky
Cílem projektu Greenway Jizera je 
nabídnout pohodlnou spojnici pro 
rekreační cyklisty i lidi využívající 
jízdní kolo k individuální lokální pře-
pravě, a to v rozsahu od pramene 
řeky Jizery až po hlavní město. Na 
postupné realizaci této ideje se pra-
cuje od roku 2004 v sedmi úsecích. 
Mnichovo Hradiště je garantem části 
od Loukova po Bakov. Daří se rozvoj 
páteřní cyklostezky v okolí města 
posouvat kupředu?

Důležité místo na trase předsta-
vuje lávka pro pěší a cyklisty, která 
právě vzniká u Kofoly. Ta bude letos 

hotová včetně navazující cyklostez-
ky na pravém břehu řeky a nabídne 
nové místo, kde bude možné Jizeru 
překročit. Hradiště zároveň projek-
tuje úsek od čističky odpadních vod  
v bývalém areálu LIAZu v Haškově 
až po pískovnu ve Veselé. Projekt 
by měl být letos hotov, realizace pro-
běhne dle finančních možností.

Pro jednotlivé úseky od Svijan 
po Benátky jsou Středočeským kra-
jem zpracovány studie proveditel-
nosti – je tak jasné, kudy cyklistická 
dálnice povede – a nyní se soutěží 
projekční práce. (wes) 

Opravená socha se vrátila 
z restaurátorské dílny
Během restaurátorských prací na 
soše sv. Antonína Paduánského  
v ulici V Lípách bylo po očištění so-
chy zjištěno, že má ve spodní části 
několik trhlin, což by mohlo vést 
k jejímu rozlomení a případně až 
odpadnutí z podstavce. Proto byla 
socha převezena do ateliéru restau-
rátora Petra Vericha, kde bylo řeše-
no celkové zajištění spodní partie. 
Konkrétní způsob byl konzultován 
se zástupci památkové péče a NPÚ.  
V polovině června se socha vrátila 
na své místo. Nyní ji čekají už jen 
drobné opravy, retuše a hydrofobi-
zace.

Jaroslava Bičíková,
odbor kom. hospodářství MěÚ

První rok ve třech: kdo
zastupuje město navenek? 
V květnu loňského roku zastupitelé 
přikročili k rozšíření nejužšího ve-
dení města. Vzhledem k nárůstu 
agendy a objemu investičních akcí 
rozhodli o vytvoření postu druhého 
místostarosty, kterým byl tehdy zvo-
len nynější starosta Jiří Plíhal. Sta-
rosta a místostarostové Jan Mareš  
a Ondřej Lochman si následně roz-
dělili témata a oblasti, za které jsou 
na úrovni města zodpovědní (se-
známit se s nimi můžete detailně na 
webu města) a zároveň se podělili o 
posty v organizacích, jejichž je Mni-
chovo Hradiště členem. Kdo město 
nyní kde zastupuje?

Starosta Jiří Plíhal jménem 
města vystupuje ve Svazu měst  
a obcí a také ve Sdružení místních 
samospráv ČR, tedy v organizacích 
hájících zájmy zapojených samo-
správ, kde mu sekunduje Ondřej 
Lochman. Město starosta zastupuje 
rovněž v MAS Český ráj a Střední 

Pojizeří, kde jej případně zastupu-
je projektová manažerka Martina 
Kulíková. 1. místostarosta Jan Ma-
reš zastává post místopředsedy  
v Dobrovolném svazku obcí EKOD, 
v rámci něhož probíhá koordinace  
a řešení odpadového hospodářství  
v členských obcích ze Středo-
českého a Libereckého kraje.  
2. místostarosta Ondřej Lochman je 
členem představenstva Vodovodů a 
kanalizací Mladá Boleslav a členem 
správní rady sdružení Český ráj.

Město má rovněž zastoupení 
ve spolku Partnerství pro městskou 
mobilitu, kam za sebe vedení města 
delegovalo projektového pracovníka 
Ondřeje Šindeláře, a to díky jeho 
rozhledu v dané problematice.

Všichni členové rady, tedy včet-
ně starosty a místostarostů, tvoří zá-
roveň valnou hromadu KLUBu Mn. 
Hradiště s.r.o., mnichovohradišťské 
kulturní organizace. (wes)

Pěšky do školy: zapojíte 
se do zářijové iniciativy?
Ráno před začátkem vyučování 
vypadá před většinou českých škol 
stejně – jedno auto střídá druhé  
a děti, které chodí do školy pěšky, 
se musí proplétat mezi parkujícími 
vozidly i těmi v pohybu. Protože 
tento trend s sebou nese řadu ne-
gativ, město Mnichovo Hradiště se  
v září zapojí do akce Pěšky do školy  
s cílem šířit osvětu a motivovat veřej-
nost, aby žáci vyměnili pohodlí auta 
za zdravější pohyb a učili se lépe 
fungovat v provozu. Své zapojení 
předběžně potvrdily všechny místní 
školy. Třídní kolektivy budou soutěžit 
o drobné ceny. 

Akce Pěšky do školy se v Hradi-
šti letos uskuteční poprvé. Spojena 
bude s Evropským týdnem mobi-
lity, který startuje v sobotu 16. září  
a v Mnichově Hradišti bude oficiálně 
zahájen na sousedské slavnosti.

Jak to bude vypadat v praxi? 
Organizátoři vytipují bezpečné cesty 
do škol a rodiče budou informovat o 
odstavných plochách vzdálenějších 
od škol, kde lze vysadit děti přijíž-
dějící do města z okolí. Cílem bude 

minimalizovat množství automobilů 
v bezprostředním okolí škol. K vět-
šímu pocitu bezpečí budou přispívat 
i městští strážníci a policisté, kteří 
zajistí dozor na přechodech na frek-
ventovanějších komunikacích. Zapo-
jené kolektivy budou zaznamenávat, 
kolik jejich členů v týdnu dorazilo 
do školy „po svých“, připomenou si 
zásady dopravní bezpečnosti, mo-
hou se věnovat environmentálním 
tématům a zdravému životnímu stylu 
nebo dalším navazujícím aktivitám.

Po skončení akce proběhne její 
vyhodnocení – účastníci upozorní 
na místa, která vnímají z pohledu 
chodců jako problematická, a zapo-
jení žáci a studenti budou oceněni.

Chcete se k akci přidat se svou 
třídou nebo pomoci jako dobrovol-
ník? Kontaktujte Ondřeje Šindeláře 
(ondrej.sindelar@mnhradiste.cz, 
720 070 039) z projektového týmu 
města nebo vedení vaší školy.  
V zářijovém Kamelotu vás budeme  
o průběhu akce podrobněji informo-
vat. Akci finančně podporuje Nadač-
ní fond ŠKODA AUTO. (wes)

Změna provozovatele 
kanalizace ve Veselé
Od 1. července 2023 dochází ke 
změně provozovatele kanalizace  
v místní části Veselá. Město Mnicho-
vo Hradiště s jejím provozováním 
po deseti letech končí (tuto lhůtu 
si žádaly podmínky dotace, kterou 
město na stavbu kanalizace čerpa-
lo) a novým provozovatelem kana-
lizace bude společnost Vodovody 
a kanalizace Mladá Boleslav a.s.  
V souvislosti s touto změnou je po-
vinností nového provozovatele uza-
vřít se všemi odběrateli nový smluv-
ní vztah. Z tohoto důvodu žádáme 
občany Veselé o provedení odečtu 
vodoměru k 30. červnu a o podání 
zprávy společnosti VaK Mladá Bole-
slav. O způsobu, jak odečet provést, 
budete informování rovněž e-mailem, 
informace naleznete také na webu  
a facebooku města.

Odběratelům, kteří nedoručí 
stav vodoměru do uvedeného data, 
bude proveden k 30. červnu odhad 
stavu na základě průměrné spotřeby 
na odběrném místě od posledního 
odečtu.

Odběratelé, kteří mají se společ-

ností Vodovody a kanalizace Mladá 
Boleslav uzavřenou smlouvu na do-
dávku pitné vody před rokem 2014, 
a odběratele, kteří využívají vlastní 
studnu a odvádějí odpadní vody do 
kanalizace, musí vyplnit formulář 
„Žádost o změnu smlouvy“ dostupný 
na www.vakmb.cz v sekci formuláře. 
Tiskopis bude k dispozici i na poda-
telně městského úřadu. Vyplněnou  
a podepsanou žádost doručte mai-
lem, poštou nebo osobně na adresu 
společnosti do 21. července 2023.  
S případnými dotazy se můžete ob-
racet i na Ing. Danu Stránskou z od-
boru komunálního hospodářství (tel. 
326 776 721, 725 895 420).

Od 1. července 2023 bude pro 
odběratele ve Veselé platit také nová 
sazba za stočné, a to ve výši 55,74 
Kč včetně DPH. V porovnání se 
současnou sazbou, která činí 68,20 
Kč, tak půjde o jistě vítané zlevnění 
služby.

Dana Stránská,
odbor kom. hospodářství MěÚ
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INZERCE

Na Anenskou pouť, talkshow či do tanečních
Divadelní předplatné se jako kaž-
dý rok rychle naplnilo, i když něko-
lik volných míst stále ještě máme.

V abonentním cyklu Kruh 
přátel hudby jsou rovněž na výběr 
pěkná místa. Jelikož byla tento rok 
konečně zahájena rekonstrukce 
budovy Klubu, museli jsme na tuto 
sezónu odstavit klavírní křídlo – to 
nebylo nic lehkého, ale nakonec 
se dílo podařilo a křídlo odpočívá v 
pohodlí za oponou. Během 51. se-
zóny KPH jsou proto na programu 
koncerty bez klavírního doprovo-
du, anebo s doprovodem našeho 
pianina. To přes léto projde gene-
rální úpravou, aby bylo připravené 
podat co nejlepší výkon.

Na programu bude napří-
klad smyčcové Kukal kvarteto, 
kytary dua Siempre Nuevo, har-
fa v kombinaci s flétnou a zpě-

vem v podání hudebního tělesa 
Musica Dolce Vita, TRIOplus Vi-
léma Veverky, koncert houslisty 
a mnichovohradišťského rodáka 
Jana Adama nebo koncertní pro-
gram Cestami lásky, kde se spojí 
zpěv s poezií (recitovat bude herec 
Jan Šťastný) a motivy lásky – ide-
ální program na den po svátku sv. 
Valentýna.

I v pohádkovém předplatném 
stále můžeme nabídnout krásná 
místa v hledišti. Letos k nám za-
vítají piráti hledající největší po-
klad světa nebo známá ráčkující 
princezna, se kterou si zazpíváte 
Královské reggae i další známé 
písničky. Rodičové, neváhejte dě-
tem koupit abonentku na pohádky, 
která vám ušetří jak peníze, tak 
čas strávený ve frontě. 

Více se o pořadech plánova-
ných na nadcházející sezónu do-
zvíte v kulturním zpravodaji, který 
si můžete vyzvednout v informač-

ním cent-
ru.

Zápis do kurzů tance stále probíhá a místa 
ještě jsou. Jako vždy je ale více přihlášených 
slečen. Pánové, neváhejte a přihlaste se, 
partnerek je víc než dost. Přihlášky jsou  
k dispozici v městském infocentru nebo na 

webu města. Více informací o kurzech se 
dozvíte na tel. 607 015 300, e-mailu divadlo@

klubmh.cz nebo osobně v kanceláři divadla. 
Budeme se na vás od září těšit na tanečním parketu!

KURZY TANCE A SPOLEČENSKÉ VÝCHOVY 
PRO MLÁDEŽ 2023

Tradiční Anenská pouť se po roce vrací do 
Mnichova Hradiště. Můžete se těšit na 
pouťové atrakce, lunapark a samozřejmě 
i bohatý sortiment stánkového prodeje, 
dobré jídlo i pití. V neděli 30. července od 
16 hodin ve farské stodole zahraje k pos-

lechu a tanci dechová hudba Turnovanka. 
Občerstvení zajištěno, všichni jsou srdečně 

zváni.

ANENSKÁ POUŤ

Předplatné na divadla, koncerty a pohádky

Divadelní soubor Tyl 
vás zve do kina

O tom, že náš soubor slaví v letoš-
ním roce výročí, jsme vás již infor-
movali. Teď je na čase vám prozra-
dit, co že pro vás chystáme. Slíbili 
jsme, že nadělovat budeme my vám,  
a protože sliby se mají plnit nejen  
o Vánocích, máme pro vás jeden dá-
rek už v červenci! 

Každé úterý a čtvrtek, počína-
je 11. červencem, pro vás budeme  
v kině promítat od 19 hodin jednu  
z našich her, kterou jsme v minulosti 
odehráli. Těšit se můžete třeba na 
Dalskabáty, Podivnou paní Sava-
geovou nebo všemi oblíbenou hru 
Rodina je základ. Všechny termíny 
naleznete v programu kina v tomto 
vydání Kamelotu.

Vstupné bude symbolické  
a ke každé vstupence, která se bude 
prodávat na místě, od nás dostanete 
malý dárek. Tak dorazte, těšíme se 
na vás! 

Aneta Hoření,
Divadelní spolek Tyl

Prvního července jsme zahájili předprodej na 
atraktivní pořad! V říjnu přijede do Hradiště 
Vítek Martinec, který si do svého křesla pro 
hosty zve pravidelně zajímavé osobnosti 
z hudebního, hereckého i sportovního 

světa. Formou talkshow, tedy zábavného 
rozhovoru, už zpovídal Ondřeje Vetchého, 

Miroslava Donutila nebo Richarda Genzera. Ten-
tokrát bude hostit Václava Vydru, dnes už opravdovou 

hereckou legendu. Těšit se můžete na historky z filmového natáčení, zákulisí 
divadla i dosud neodtajněné zajímavosti ze života známého herce. Prostor 
bude i pro otázky od diváků. Po skončení následuje autogramiáda a focení.

TALKSHOW VÍTKA MARTINCE 
S VÁCLAVEM VYDROU

Zámek Mnichovo Hradiště si pro ná-
vštěvníky na hlavní sezonu připravil 
několik akcí. Kromě prohlídek zám-
ku se mohou těšit také na divadelní 
představení pro rozličné kategorie 
diváků, speciální prohlídky, koncert 
či Hradozámeckou noc.

Každou prázdninovou neděli 
se koná pohádkové dopoledne. Pro 
nejmenší návštěvníky jsou připra-
veny prohlídky zámku s průvodkyní 
v dobovém kostýmu a s výkladem 
přizpůsobeným dětskému publiku. 
Na ně navazují divadelní předsta-
vení v sale tereně zámku. Prohlídky 
začínají v 10:15 a 10:45, loutková 
představení pak v 11:30 hodin.

Dvakrát se v zámeckém areálu 
odehraje divadlo zaměřené na do-
spělé diváky. 9. července vystoupí 
seskupení Geisslers Hofcomoedian-
ten s představením „Pudl a pudr 
aneb Fantastické počátky barokního 
divadla v Čechách“. Nezvyklý formát 
opera-disco musical obsadí prostor 
zámecké konírny. Nádvoří pak bude 

patřit hře „Bílá paní na vdávání“ spo-
lečnosti Strašidlo na zámku. Kome-
die v podání známých herců se koná 
27. srpna.

Vrcholem léta bude nepochyb-
ně Hradozámecká noc v sobotu 26. 
srpna. Na večer bude připravena 
historická módní přehlídka či ba-
rokní tance. Zámek při hraných pro-
hlídkách navštíví mimo jiné Albrecht 
z Valdštejna s chotí Isabelou z Ha-
rrachu. Prezentovány budou nově 
restaurované obrazy Valdštejnovy 
manželky a jejího bratra, kardinála 

Léto na zámku Mnichovo Hradiště
Arnošta Vojtěcha z Harrachu.

Pomyslnou tečkou za letní 
sezonou bude koncert Inspiration 
Quintetu 1. září. Hudba z přelomu 
18. a 19. století rozezvučí prostory 
zámeckého divadla. „Naposledy se 
zde hrálo před devíti lety, tehdy to 
byla barokní opera. Jsem ráda, že 
se podaří unikátní historické divadlo 
oživit alespoň koncertem,“ říká kas-
telánka Šárka Kovaříková.

Po celé prázdniny, od úterý do 
neděle, jsou přístupné všechny tři 
prohlídkové okruhy. Valdštejnské in-
teriéry ukazují nejstarší dochované 
místnosti a vypráví dějiny barokního 
Mnichova Hradiště. Okruh Svatá 
aliance seznamuje s nejdůležitější 
událostí, která se na zámku ode-
hrála, a to schůzkou panovníků roku 
1833. Jeho součástí je i klasicistní 
divadlo. Okruh kostel a kaple nabízí 
lapidárium barokních soch či hrob 
Albrechta z Valdštejna.

Zámek Mnichovo Hradiště

Také letos knihovna 
připravila letní soutěže
Pokud rádi soutěžíte, jistě vás potě-
ší, že jsme na vás ani letos nezapo-
mněli. Jako každý rok nám můžete  
v červenci a srpnu z místa vaší do-
volené nebo výletu poslat do knihov-
ny pohled a připsat, kterou knížku 
právě čtete. Naše adresa je: Knihov-
na, Turnovská 717, 295 01 Mnicho-
vo Hradiště. Když navíc připojíte vaši 
adresu, můžete za pár dní očekávat 
milé překvapení. Pohledy jsou bě-
hem prázdnin vystaveny v chodbě 
knihovny a každý se může přijít po-
dívat, jaká místa nejen v naší repub-
lice ostatní čtenáři navštívili.

Tradicí už se stala i letní face-

booková soutěž naší knihovny. Stej-
ně jako minulý rok se každé prázd-
ninové pondělí na naší facebookové 
stránce objeví jedna fotka jako há-
danka. Na první z nich se můžete 
podívat v pondělí 3. července, kdy  
v knihovně naleznete i přesná pra-
vidla hry a informace o odměnách.

Výpůjční doba naší knihovny se 
v letních měsících nemění, můžete 
nás navštívit tak, jak jste zvyklí bě-
hem celého roku.

Jana Jedličková,
Městská knihovna Mn. Hradiště

INZERCE

Děkujeme, že jste s námi oslavili v rámci Rodinného dne výročí 30 let prodejny Nábytek Honza v Mnichově 
Hradišti. Připravili jsme pro vás osm soutěžních stanovišť, například běh s matrací, souboj s matrací a hit dne – 
stlaní postele. V nesoutěžní sekci jste si vyzkoušeli naše prodejny virtuální reality. I v dalších letech se na vás těší 
tým Nábytku Honza. Přijďte si lehnout k Honzovi!

Zažijte Hradiště jinak: 
Sousedská se vrací
V sobotu 16. září se v Mnichově 
Hradišti odehraje další ročník 
oblíbené Sousedské slavnosti s 
podtitulem Zažít Hradiště jinak. 
Chcete se stát její součástí? Hlásit 
se můžete už nyní  – přihlášky pro 
stánkaře jsou k dispozici na webu 
města.

Akce bude začínat úderem 10. 
hodiny a potrvá do 22:30 hodin. Opět 
by mělo jít o ukázku toho nejlepšího, 

co může Hradiště nabídnout, tedy 
o prezentaci místních lidí a jejich 
umu nebo o představení místních 
spolků a organizací. Akci bude patřit 
celé Masarykovo náměstí, Mírová 
a Palackého ulice nebo areál fary. 
Organizátoři letošní ročník hodlají 
koncipovat jako návrat ke kořenům a 
zdůrazit lokální a komunitní rozměr 
akce. 16. září si tak zcela jistě po-
značte v kalendářích. (wes)
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Prázdninový program kina
V červenci bude kino promítat každý 
týden pouze v pátek a sobotu, vždy 
od 20 hodin. Výjimkou bude sobota 
1. července, kdy budeme hrát pro 
děti animovaný film Krakenteena 
Ruby již od 17:30 hodin. Dále vás  
v červenci pozveme na novou čes-
kou komedii podle úspěšné divadel-
ní hry Můžem i s mužem, historické 
drama Christophera Nolana Oppen-
heimer o vynálezci atomové bomby 
a nejnovější film Toma Cruise Mi-
ssion: Impossible Odplata – 1. část 
část a „růžovou pecku“ – oddecho-
vou komedii Barbie pro všechny, kdo 
milovali a milují tuhle panenku!.

V sobotu 8. července kino ne-
hraje, protože promítá letní kino  
u zámku proti kapli svaté Anny. Uve-
deme jeden z prvních filmů Toma 
Cruise, Top Gun z roku 1986.

Dále upozorňujeme, že u příle-
žitosti 190. výročí založení divadel-
ního souboru Tyl v Mnichově Hradišti 
pořádá tento soubor přehlídku svých 
vybraných her. Ty budou promítány 
v kině v červenci vždy v úterý a ve 
čtvrtek od 19 hodin. Začínáme v úte-
rý 11. července.

V srpnu bude v kině již běžný 
provoz, tedy od středy do neděle.
Všechny večerní projekce, tedy  
i v pracovní dny, budou vzhledem  
k dlouhým dnům začínat ve 20 ho-
din a nedělní filmy pro děti v 17:30 

hodin. Nabídneme vám například 
českou komedii Nikdy neříkej nikdy, 
drama Dvě slova jako klíč, což je po-
kračování úspěšného filmu z protial-
koholní léčebny Úsměvy smutných 
mužů z roku 2018, americký snímek 
Gran Turismo z prostředí vrcholo-
vých automobilových závodů, sci-fi 
thriller Meg 2: Příkop o boji s obřím 
predátorem v oceánských hlubinách 
či animované pokračování oblíbe-
ných Želv Ninja.

V sobotu 12. srpna opět nebu-
deme hrát, jelikož letní kino u zámku 
má na programu pokračování filmu 
o pilotech stíhaček, Top Gun: Mave-
rick z roku 2022.

S přáním krásných prázdnin  
a dovolených se na vás těší vaše 
kino!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Cillian Murphy ve filmu Oppenheimer.

V kině proběhla už řada nefilmových 
akcí, ale svatbu jsme tu ještě neměli! 
Jsme proto moc rádi, že dva mladí 
lidé, kteří měli první rande právě  
v pohodlných sedačkách našeho ki-
nosálu, se rozhodli na stejném místě 
potvrdit svůj vztah manželským sli-
bem.

V pátek 2. června ve 13 hodin 
proběhl na pódiu před téměř zaplně-
ným hledištěm přihlížejících hostů 
svatební obřad pro nevěstu Viktorii 
Kalinovou a ženicha Daniela Křepel-
ku. Oba jsou členy mnichovohradišť-
ského skautského oddílu, a kromě 
toho také velkými filmovými fanouš-
ky. Proto si také vybrali naše kino 
jako místo pro vstup do manželství – 
v roce 2017 tu měli první schůzku při 

filmu Logan: Wolverine. Také hudba, 
která doprovázela již hodinu před 
obřadem promítané fotografie z dět-
ství a mládí Viky a Dana, byla pouze 
filmová. Zazněly tu ikonické melodie 
například z Indiany Jonese, Kill Billa 

nebo Kódu Enigmy. Oddávajícím byl 
zastupitel města Mnichovo Hradiště 
Martin Bígl, vše kontrolovala matri-
kářka Vilma Barusová. Pan Bígl, ja-
kožto dobrý přítel obou snoubenců, 
měl velmi milý a neformální projev, 

často cílený speciálně na snou-
bence, a i on zdůraznil neobvyklost 
a jedinečnost kinosálu jako místa 
sňatku.

Sál kina zaplnilo kolem 110 
pozvaných hostů. Venku již čekal 
speciálně objednaný autobus pro 
ty, kteří nechtěli jet autem, a všich-
ni pak odjeli na svatební hostinu do 
Nové Vsi u Bakova do restaurace Na 
Veselce.

Kino Mnichovo Hradiště přeje 
novomanželům šťastný a spokojený 
společný život a moc nás těší, že 
první vykročení do něj učinili právě 
u nás!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Svatební premiéra v městském kině

V nových prostorách infocentra na vás čeká 
obr Dráb, regionální víno i další suvenýry
Infocentrum letos zahájilo svou prv-
ní letní sezónu v novém působišti  
v prostorách bývalé restaurace Ho-
telu U Hroznu. Větší prostory s histo-
rickým klenutým stropem a umístění 
v přízemí si zatím všichni návštěv-
níci pochvalují. Úsměvné jsou i pří-
hody s těmi, kteří po paměti vstoupí 
do infocentra a až u pultu zjistí, že 
už jim jídelní lístek ani jedno točené 
bohužel nepodáme. Potěšíme však 
ty, kteří by měli zájem o víno, ať už 
pro své potěšení nebo jako suvenýr 
z našeho kraje. Slunný vinohrad Vi-
nařství u Českého ráje, ze kterého 
vína pocházejí, naleznete v obci Ji-
vina, jen co by kamenem od Mnicho-
va Hradiště dohodil, takže se jedná 
vskutku o lokální produkt.

Na sezónu jsme rozšířili nabíd-
ku magnetek o oblíbené 3D dřevěné 
magnetky Valečova a Drábských 
světniček. Druhé jmenované bohu-
žel zůstávají i letos pro návštěvníky 
uzavřené, Lesy ČR zde realizují zá-
chranný projekt s cílem poškozování 
památky trpící nadměrným turis-
mem zabránit. S otevřením skalního 
hradu se počítá nejpozději v roce 
2025. Další letošní nové suvenýry 
už se nesou ve znamení oslav 70 
let automobilky LIAZ. Najdete u nás 

brožury, puzzle, vlajky, joja, pohled-
nice a další předměty s tematikou 

bývalého výrobce nákladních vozů. 
Na velké slavnosti LIAZu, která se 

v Mnichově Hradišti uskutečnila v 
sobotu 27. května, zaznamenalo po-
čítadlo návštěvníků infocentra přes 
800 osob, což je náš dosud nejvyšší 
počet návštěvníků za jeden den.

Obr Dráb, jedna z bájných po-
stav dvanácti pověstí Českého ráje, 
od května dohlíží na naše mnichovo-
hradišťské infocentrum. Můžete se  
s ním vyfotit, koupit si jeho turistic-
kou vizitku nebo knížku s pověstmi. 
Pokud byste se chtěli setkat i s dal-
šími postavami, čeká vás putování 
napříč českorajskými infocentry.  
V takovém případě si s sebou přibal-
te i Cestoknížku a sbírejte odměny 
za získaná razítka. Mrkněte na www.
ceskyrajdetem.cz, kde se dozvíte 
vše potřebné. Na webu si také mů-
žete všechny pověsti přečíst nebo 
poslechnout.

Vyzvednout si u nás můžete 
rovněž Turistické noviny Českého 
ráje. Najdete v nich čerstvou nálož 
novinek z regionu, přehled top akcí, 
rozhovor s hercem Jiřím Štréblem, 
regionální výrobce, jízdní řády turi-
stických autobusů a mnoho dalšího.

Přejeme vám příjemně prožité 
léto a těšíme se na vaši návštěvu.

MIC Mnichovo Hradiště

Startuje Rallye Bohemia
Začátek července bude patřit dal-
šímu ročníku Rally Bohemia Mladá 
Boleslav, která se odehrává od 7. 
do 9. července. V pátek 7. červen-
ce bude tento svátek příznivců rally 
startovat na náměstí v České Lípě, 
odkud se budou posádky přesou-
vat na Autodrom Sosnová k první 
rychlostní zkoušce. Právě v pátek 7. 
července budou závodní vozy opět  
k vidění také na Mnichovohradišť-
sku, přes které vede mezi 10. a 17. 
hodinou tzv. shakedown (na trase 
Loukov – Březina – Kruhy). 

V následujících dvou dnech bu-
dou mít milovníci rychlých kol mož-
nost obdivovat rychlou jízdu přímo 
v Mladé Boleslavi (v sobotu se ode-

hraje atraktivní městská rychlostní 
zkouška), v bezprostředním okolí 
města se odehrává i celý nedělní 
program. V sobotu se bude ovšem 
závodit  také v malebné krajině Li-
berecka.  

Rally Bohemia je zařazena do 
Mistrovství ČR v rally, Mistrovství ČR 
v rally historických automobilů a na 
své si přijdou i milovníci rallyových 
Legend. Letos se opět v rámci Bo-
hemia Rally představí i účastníci Po-
háru vozů s alternativními pohony.

Bližší informace najdete na 
www.rallybohemia.cz nebo na www.
facebook.com/rallybohemia.

Martin Weiss

Prvňáčci byli v městské knihovně 
pasováni do řádu čtenářského
Na přelomu května a června na-
vštívil městskou knihovnu opět rytíř 
Román Litera, aby pasoval letošní 
prvňáčky do řádu čtenářského. Před 
rytířem a jeho slavnostním mečem 
tak pokleklo víc než sto dětí z obou 
mnichovohradišťských základních 
škol. Všichni nejprve úspěšně složili 
čtenářskou zkoušku, stvrdili svým 
podpisem čtenářský slib na listině 
s pečetí a dostali jedinečnou knížku 
pro prvňáčka, vydanou pouze k této 
slavnostní příležitosti, Křeček v letu 
od autorky Zuzany Barilové. (lk)
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70 let LIAZu v Mnichově Hradišti: nákladní 
automobily do města přilákaly 15 tisíc lidí
...dokončení z titulní strany

Akce se odehrávala na pěti mís-
tech, ale žilo jí takřka celé město, 
a to už od časných ranních hodin. 
Přestože program oficiálně starto-
val v 9 hodin, už o dvě hodiny dříve 
bylo v centru města pořádně rušno. 
Fotografové dokumentovali nájezd 
liazek z kempu v ulici V Lípách na 
jednotlivá stanoviště, sběratelé mí-
řili do fronty ke stánku se suvenýry 
a upomínkovými předměty, skalní 
příznivci značky LIAZ očekávali na 
autobusových zastávkách spuštění 
kyvadlové autobusové dopravy, aby 
si pojistili místo v historickém auto-
buse, který by je zavezl na prohlídku 
někdejšího výrobního areálu...

Organizátoři, tedy město, KLUB 
Mn. Hradiště s.r.o. a Muzeum města 
Mnichovo Hradiště, pozvali na mís-
ta, kudy historie LIAZu kráčela – do 
výrobního areálu, kde se nákladní 
automobily vyráběly, na dopravní 
terminál a vlakové nádraží, odkud 
mířily nejčastěji do světa, a také 
do „litých domků“, lokality, která 
vznikla v rámci budování bydlení 
pro zaměstnance továrny. V měst-
ském kině se po celý den promítal 
půlhodinový film představující LIAZ  
z různých úhlů sestavený z archiv-
ních záběrů.

Součástí akce byl 7. ročník sra-
zu majitelů nákladních vozů značek 
Škoda a LIAZ, jehož hlavním organi-
zátorem byl Patrik Militký. Původním 
cílem bylo uctít 70. výročí prvního 
nákladního vozu vyrobeného v éře 
samostatného LIAZu vystavením 70 
nákladních vozů. Zájem vystavova-
telů však dalece předčil očekávání 
a dva týdny před akcí bylo z orga-
nizačních důvodů nutné registrace 
dalších vystavovatelů zastavit. Ve 
výsledku do Mnichova Hradiště při-
jelo 129 nákladních vozů, a to včet-
ně strojů ze Slovenska a Maďarska. 
Šlo o kompletní ukázku modelových 
řad značky a pestrou prezentaci nej-
různějších nástaveb, specializací, 
a to včetně dakarských závodních 
speciálů.

Jedním z vrcholů akce byla ve 
14 hodin beseda s účastníky Rally 
Dakar, kteří slavný závod absolvo-
vali v barvách LIAZu. Zúčastnil se jí 
Jiří Moskal, Jan Filip, Josef Brzobo-
hatý st., Josef Brzobohatý ml., Pavel 
Záleský, Bohuslav Vonšovský, Josef 
Kakrda a Jaroslav Joklík. Zaplněné 
náměstí pozorně poslouchalo vyprá-
vění o dramatických momentech na 
trati extrémního pouštního závodu, 
o defektech, zraněních, přátelství  
i úspěších liazek. Moderátor Vlasta 
Korec dopřál prostor všem řečníkům 
a v závěru besedy legendám Dakaru 
aplaudovalo celé náměstí. O tečku 
za besedou se postaral Jaroslav Jo-
klík, který vyjádřil přání, že se všich-
ni přítomní v budoucnu v Hradišti na 
podobné akci opět setkají.

Vedle dakaristů patřilo podium 
po celý den také umělcům. Z míst-
ních vystoupili muzikanti ze ZUŠ 
Mnichovo Hradiště vystupující ve 
formaci s názvem Majkl, dále Jano-
vec Jazz Band nebo Víkend Rock. 
Mikrofonu se chopil také Pavel Call-
ta, kapela VaŤák – The Best Kabát 
Revival nebo Olga Lounová s ka-
pelou, která svou bezprostředností 
Hradišťáky doslova nadchla.

Akce nabídla řadu lákadel, 
díky nimž se účastníci rozběhli po 
městě. Na náměstí bylo možné ob-
divovat dakarské speciály včetně 
posledního vozu, který byl v mni-
chovohradišťském LIAZu sestaven  
a který patří rodině Macíkových (ti se 
z pracovních důvodů nemohli akce 

zúčastnit). Dále tu bylo možné po-
sadit se na závodní motocykly týmu 
Orion MRG, které se rovněž účast-
ní Dakaru, projít si výstavu LIAZ ve 
vzpomínkách, ochutnat různorodé 
občerstvení, vybírat z pestré nabíd-
ky suvenýrů s logem LIAZ, vystoupat 
na věže radnice a kostela, někdejší 
liazáci se mohli setkat v infocentru 
nad historickými fotografiemi... Pří-
jemným zpestřením byla autogrami-
áda dakaristů nebo focení se zná-
mými zpěváky. V Mírové ulici byly 
k dispozici farmářské trhy, atrakce 
pro děti a luxusní nabídka hotovek 
školní jídelny. Na dopravním termi-
nálu a v litých domcích hrálo veselé 
tematické scénky mladoboleslavské 
Divadýlko na dlani.

Navzdory velikosti, do jaké se 
akce rozrostla, se ji organizáto-
rům podařilo poměrně dobře uko-
čírovat, o čemž svědčí množství 
pochvalných reakcí na městském 
facebooku, na fórech sdružujících 
liazáky i v e-mailových schránkách 
organizátorů. Nejcennější jsou při-
tom dojaté reakce samotných pa-
mětníků, kteří se tu a tam dokonce 
neubránili dojetí. „Bylo to něco mi-
mořádného. Nepamatuji, že by se 
v téhle míře výročí LIAZu slavilo,  
a to ani v době, kdy ještě existoval. 
Je jen škoda, že si připomínáme 
něco, co bylo a bohužel už není,“ 
komentoval akci nejúspěšnější da-
karský jezdec a reprezentant LIAZu 
Jiří Moskal.

Na dílčí problémy samozřejmě 
došlo. Vzhledem k tomu, že akce 
podobného typu se ve městě dosud 
nekonala, bylo obtížné předjímat, 
jakému náporu bude město čelit. 
I přes teplé a slunné počasí však 
byly fronty na občerstvení únosné, 
historické autobusy Škoda 706 RTO 
a Karosa ŠM 11 i současný autobus 
obsluhující pouze areál v Haškově 
byly sice stále plné, ale nebylo ne-
možné dostat se na jejich palubu,  
a za pomoci policie se podařilo dob-
ře zvládnout i dočasné zablokování 
sjezdu z dálnice, k němuž došlo  
v dopoledních hodinách. Zklamáním 
pro mnohé bylo brzké vyprodání 
některých upomínkových předmětů, 
zejména limitované edice modelu 
dakarského liazu z roku 1985, který 
byl pro tuto mimořádnou příležitost 
opatřen novými polepy, ale také tri-
ček s logem LIAZu a logem akce. 
Nejen tyto artikly hodlá město na 
sklonku léta ještě jednou nabídnout 
zájemcům prostřednictvím e-shopu. 
Zbylé upomínkové předměty jsou od 
června v omezeném objemu v pro-
deji také v infocentru.

Nezbývá než poděkovat všem, 
kteří se do přípravy akce 70 let LIA-
Zu v Mnichově Hradišti zapojili, or-
ganizátorům, vystavovatelům, spon-
zorům a partnerům, jednotlivcům  
a institucím, kteří akci udělili svou 
záštitu, věnovali jí svůj čas či na ni 
finančně přispěli. Díky vám všem 
se mohla tato důstojná připomínka 
značky LIAZ uskutečnit. 

Město nyní stojí před otázkou, 
jak s fenoménem LIAZ naložit dál. 
Uskuteční se podobná akce za pět či 
deset let znovu? Stane se Mnichovo 
Hradiště pravidelným dějištěm srazů 
majitelů vozů značky LIAZ? Vznikne 
v muzeu stálá expozice věnovaná 
LIAZu? Nebo je tu šance na vznik 
samostatného muzea? Zájem, který 
akce 70 let LIAZu v Mnichově Hradi-
šti vyvolala, ukazuje velký potenciál 
a představuje také závazek. Jasné 
je, že LIAZ v Mnichově Hradišti žije 
i více než 20 let po svém oficiálním 
konci. 

Martin Weiss
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Ministerstvo kultury ČR, Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR, Mgr. Petra Pecková, hejtmanka Středočeského kraje, Bc. Martin Půta, 
hejtman Libereckého kraje, Ing. Jaroslav Zámečník, CSc., primátor města Liberce, Miloš Vele, primátor města Jablonce nad Nisou

V ulicích města bylo vystaveno 129 nákladních automobilů  
z ČR, Slovenska i Maďarska, na věž radnice vystoupalo 200 lidí  
v rámci komentovaných prohlídek (vstupenky byly rozebrány už dopoled-
ne), školní jídelna vydala 600 obědů, městské infocentrum na-
vštívilo rekordních 800 lidí, na palubě historických autobusů bylo 
vydáno 1600 památečních jízdenek (také došly už dopoledne), 
2700 diváků zhlédlo film o historii LIAZu v městském kině 
a vypilo se 7000 klášterských piv (a mnohá další v kamenných 

restauračních zařízeních).

Pro ty, kterým se v den akce nepodařilo získat limitovanou edici dakarského 
modelu od společnosti SEVA, máme dobrou zprávu. Autíčka můžete pořídít 
na e-shopu KLUBu Mn. Hradiště, prostřednictvím kterého KLUB nabídne i 
další suvenýry s logem LIAZ. O termínu, kdy bude e-shop spuštěn, bude 
město informovat svými komunikačními kanály.
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Rybáři ukázali, že ve vodě nežijí jen vodníci
Rybáři z Mnichova Hradiště připravili 
pro děti ze Základní školy Sokolov-
ská a Základní školy Klášter Hradi-
ště nad Jizerou krásné dopoledne  
s vodníkem. Akce podporovaná 
Středočeským krajem a Středočes-
kým územním svazem Českého ry-
bářského svazu se konala tradičně 
na pláži u Jizery.

Děti ze škol přicházely postup-
ně a prošly si kolečko několika za-
stávek. Připraveno bylo například 
krátké povídání včetně ukázek fauny 
a flóry. Děti poznávaly ryby a rost-
liny nejčastěji rostoucí kolem břehů 
našich vod. Dalším stanovištěm 
byla ukázka nejčastějších odpadků, 
které po nás lidech u vody zůstávají 
a  které bohužel stále nacházíme 
všude kolem, přestože do přírody 
rozhodně nepatří. Holky a kluci si 
vyzkoušeli i závodní techniku hodu 
na terče kapkou. O kousek dál byly 
připraveny udice pro samotný lov. 
Několika dětem se podařilo ulovit 
malé plotičky. Na dalším stanovišti 
se všichni svezli na člunu JSDH  
z Mnichova Hradiště. Po pár ho-

dinách strávených plněním úkolů 
všem určitě vyhládlo. Připraveno 
bylo proto občerstvení v podobě li-
bereckých párků, které si děti opekly. 
Počasí vyšlo na jedničku. Každý si 
odnesl tašku s upomínkovými před-
měty a třeba setkání někoho zaujalo 
natolik, že se s ním v září setkáme  
v našem rybářském kroužku. Více 
na www.rybarimh.cz.

Moc děkujeme za podporu Řez-

nictví Dvořák, rybářským potřebám 
Ginto Carp, městu Mnichovo Hradi-
ště a Jednotce Sboru dobrovolných 
hasičů Mnichova Hradiště. Dále 
všem aktivním členům MO Mnicho-
vo Hradiště, kteří ve svém volném 
čase dokázali připravit záživné do-
poledne pro cca 160 dětí.

Josef Ďurček,
ČRS, MO Mnichovo Hradiště

V několika předchozích číslech Ka-
melotu jsme vás zvali na oslavu 70 
let Gymnázia Mnichovo Hradiště. 
Dnes se chceme jen krátce ohléd-
nout za tím, jak to všechno nakonec 
dopadlo.

V sobotu 10. června škola do-
slova praskala ve švech. U vchodu 
studenti rozdávali příchozím placky 
s logem oslav – připraveno bylo 500 
kusů a kolem jedenácté došly. Sto-
padesátiminutový program student-
ské akademie sledovali diváci v sále 
zaplněném do posledního místečka, 
mohutným potleskem ocenili všech-
ny vystupující, zpívanou pohádku  
O dvanácti měsíčkách dokonce 
ovacemi vestoje, závěrečné vystou-
pení studentské kapely pak podpořili  
i společným zpěvem.  O historii ško-
ly se návštěvníci dozvěděli z výstavy 
fotografií na chodbách, a zejména 
pak z dokumentární koláže místní-
ho muzea. Chodbami proudily davy, 
studenti a absolventi se potkávali se 
spolužáky a učiteli, ale hlavně se 
svými vzpomínkami.

Milí návštěvníci sobotních oslav, 
děkujeme za krásná slova, která 
jste nám zapsali do pamětní knihy. 
Věřte, že jsme si je přečetli pozorně 
a s dojetím. Je skvělé, že jste přišli 
– společně se nám podařilo vytvořit 
nezapomenutelnou atmosféru a pro-

žít úžasné chvíle. Nejpozději za pět 
let na viděnou!

Děkujeme také městu Mnichovo 
Hradiště a Spolku přátel Gymnázia 

Ohlédnutí za výročím 70 let gymnázia

Mnichovo Hradiště za finanční pod-
poru sobotní akce, a zejména pak 
firmě Údržba a správa komunikací 
za to, že nám svým darem umožnila 

vydání výročního almanachu.
                                                                                       

Lenka Sosnovcová, 
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Spolupráce školy 
se ZD Březina

Ve čtvrtek 11. května jsme se vydali 
na exkurzi do kravína ZD Březina. 
Šli jsme polní cestou, směrem na 
Podolí, a cesta proběhla bez komp-
likací. Bylo krásné počasí. U kravína 
nás přivítal předseda ZD Březina 
Petr Tvaroh. Vyprávěl nám o tom, 
kolik mají krav, kolik litrů mléka na-
dojí za den a jiné zajímavosti. Pak 
jsme se šli podívat na telátka, která 
byla roztomilá a která jsme si mohli 
pohladit. Některým z nás telátko 
oblízlo ruku, a tak jsme zjistili, že 
kráva má velmi drsný jazyk. Potom 
jsme šli navštívit dospělé krávy, 
u kterých to moc nevonělo. Viděli 
jsme, jak se krávy krmí, a také stroj 
na míchání potravy. Na závěr jsme 
si udělali společnou fotku. Nejvíce 
se nám líbila telátka. Chtěli bychom 
touto cestou poděkovat ZD Březina 
za umožnění prohlídky farmy a panu 
předsedovi, který nás vlídně přijal a 
celou dobu se nám věnoval, za jeho 
čas.

Žáci 3. a 4. ročníku,
Základní škola Švermova

Indiánské léto v mateřské školce
Než nám začalo indiánské léto, vy-
pravily se postupně všechny třídy na 
školní výlety. Nejstarší děti zamířily 
na Loučeň, prostřední do Zoo Chle-
by a nejmladší do Sedmihorek. 

Letní měsíc červen jsme od-
startovali tradiční oslavou Dne dětí. 
Na zahradě školky čekaly na malé 
indiány nejrůznější úkoly. Nechybělo 
ani malování na obličej. Přijelo nás 
navštívit indiánské divadlo s vel-
mi krásnými kostýmy a zajímavým 
dějem, do kterého byly děti aktivně 
zapojovány. V rámci tematického 
celku Povolání se předškoláci vypra-
vili na místní policejní stanici, kde se 
seznámili s prací policie, prohlédli si 
kamerový systém, sledovali dopra-
vu a chodce. Děti ze třídy Sluníčko 
se vypravily do místního pekařství 
pro housky a děti ze třídy Včelička 
došly na poštu poslat paní ředitelce 
veselý, včeličkový, pohled. Ve středu 
7. června  dopoledne proběhla na 

školní zahradě tenisová školička pod 
vedením pana Pavla Hrona, kde si 
děti měly možnost vyzkoušet svoji 
obratnost. Například slalomem s 
míčkem na raketě a vykrývání míčků 
raketou z tenisového vrhače. 

Poslední loučení předškoláků 

se školkou proběhlo v úterý 13. červ-
na na Vostrově, kde děti předvedly 
krásnou, poctivou a dlouho tréno-
vanou kovbojskou show. Tak ahoj, 
předškoláčci, ať se vám ve škole 
daří alespoň tak dobře jako ve škol-
ce. Na ostatní dětičky a další nové 

tváře se těšíme zase v září. Krásné 
a pohodové léto všem přeje kolektiv 
pedagogů MŠ Mírová.

Michaela Novotná, 
Mateřská škola Mírová

Deváťáci na horách
S žáky 9. ročníku jsme se ve dnech 
23. až 26. června zúčastnili víceden-
ního vzdělávacího pobytu v Lužic-
kých horách.

Ubytovaní jsme byli v Horní 
Chřibské. Nejbližší okolí jsme si 
prošli hned v den příjezdu. Na obě-
dy a večeře jsme chodili do místní 
hospůdky, kde vařila milá paní ku-
chařka, která měla jídlo vždy dobré 
a dokonce docházelo i na přídavky. 
Během odpolední siesty si žáci poví-
dali na pokojích nebo využívali mož-
nosti veliké zahrady.

První den pobytu jsme šli na 
procházku k vodopádům. Byly sice 
malé, ale v krásném údolí a hezké. 
Cestou jsme viděli ovce, které jsme 
trošku nakrmili. Osvěžující podhor-
skou přírodou a mezi chaloupkami 
typickými pro tento kraj jsme došli 
na chřibské náměstí. Také jsme vi-
děli koně, krávy s býky na lukách, 
svobodně se prohánějící rozlehlými 
pastvinami.  Na zahradě jsme večer 
opékali buřty – byly výborné! Žáci 
přes den využívali trampolínu, která 
je hodně bavila, hráli ping-pong, klu-
ci pomáhali paní domácí s hrabáním 
trávy, holky si dokonce s nadšením 
uklízely v pokoji, protože se jim líbil. 
Všichni si moc pochvalovali, že moh-
li trávit čas se spolužáky. Povídali si, 
co bude, až opustí základku, jaké to 
asi bude na učilištích, co je v životě 
nejvíc baví, co je dále čeká… 

Další den pobytu jsme jeli na 
výlet autobusem do Jiřetína pod 
Jedlovou. Šli jsme romantickou kří-
žovou cestou s kaplí na velký kopec, 
ze kterého nás bolely nohy. Doplazili 
jsme se až k rozhledně, bohužel ale 
byla zavřená kvůli opravě schodů. 
I tak jsme se pěkně prošli a výhled 
stál za to. Vylezli jsme totiž na horu 
Jedlová, která měří 774 metrů! Po-
tom následoval oběd v restauraci – 

pro některé poprvé v životě! 
Zajímavé postřehy žáků: na 

mobilu jsme byli o hodně míň než 
doma, coca-colu jsme si koupili jen 
první den (až na výjimku), další den 
jsme si ji už nekupovali.

Žáci si během pobytu sami dě-
lali z dovezených surovin snídaně  
a svačiny, po návratu z Jiřetína v 
naší kuchyňce někteří dokonce vy-
ráběli langoše. Společný pobyt nám 
utekl, počasí bylo příjemné. Určitě 
jsme hodně zapracovali na společné 
komunikaci a sociálních dovednos-
tech. Mnozí by se v budoucnu do 
Chřibské a jejího krásného okolí rádi 
vrátili.

Velmi chceme poděkovat našim 
sponzorům, zejména firmě KOLTEX 
COLOR s.r.o., také kamarádům  
a přátelům i zaměstnancům naší 
školy, protože bez těchto dobrých  
a empatických lidí by tahle akce pro 
většinu žáků byla finančně nedo-
stupná.

 Deváťáci a učitelky 
Eva Mužáková, Hana Vrzáňová,

Základní škola Švermova       

Žáci z Hubálova v Belgii
Na začátku června se vypravila  sku-
pina hubálovských žáků na týdenní 
zájezd do belgického města Roe-
selare, které je jedním z kulturních 
center západních Flander. Jednalo 
se o další z výměnných pobytů, kte-
ré již po mnoho let probíhají v rámci 
spolupráce škol SOU Hubálov a VTI 
Roeselare. 

Naši žáci navštívili města 
Roeselare, Oostende, Kortemark  
a Ypres, zúčastnili se zajímavých 
exkurzí zejména v továrnách na vý-
robu moderní zemědělské techniky, 

ale také strávili nějaký čas turistikou 
na mořském pobřeží a ochutnali ně-
které místní speciality.

Komunikace probíhala bez 
problémů v jednoduché angličtině.  
Silným zážitkem pro všechny byla 
návštěva památníků z první světové 
války, zejména v okolí města Ypres. 
Spolupráce mezi školami byla ob-
novena po covidové pauze k obou-
strannému obohacení.

Jan Salaba,
SOU Hubálov

Děti pomáhají dětem

Naši třeťáci a čtvrťáci ze Základní 
školy Švermova se zapojili do výroby 
hraček pro nemocné děti. Ušité 
látkové hračky v rámci pracovního 
vyučování pečlivě vyplňovali dutým 
vláknem. Hračky byly vyrobeny pro 
neziskový spolek BABÍKOV z.s., 
který pomáhá seniorům, dlouhodobě 

nemocným, lidem bez domova  
a nemocným dětem. 

Moc nás to bavilo a rádi se opět 
zapojíme.

Žáci 3. a 4. ročníku,
Základní škola Švermova
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Jaroslav Koloc dal před lokomotiva-
mi přednost nákladním automobilům 
a v LIAZu strávil více než dvě deseti-
letí. Pro Kamelot zavzpomínal na ka-
ždodenní život ve fabrice, na oslavy, 
závodní stravování nebo na výhody, 
které mohli zaměstnanci čerpat, ale 
také na rok 1989 a revoluční listopa-
dové dny.

Z jakého prostředí jste přišel do 
LIAZu?

Chodil jsem tady, v Mnichově 
Hradišti, na dvanáctiletku, kde jsem 
odmaturoval. Na vysokou školu jsem 
se nehlásil a sháněl jsem něco, 
abych nemusel jít na moc dlouho 
na vojnu. Vybral jsem si železniční 
strojní průmyslovku, což znamenalo, 
že budu mít vojnu zkrácenou a ještě 
navíc budu moct dělat strojvedou-
cího. Poté, co jsem školu dokončil, 
jsem nastoupil do lokomotivního 
depa Turnov, kde jsem pracoval asi 
tři roky. Jezdil jsem tam na parních 
lokomotivách, což byla velice zají-
mavá zkušenost – moc mě to bavi-
lo. Na druhou stranu jsem ale kvůli 
nedostatku zaměstnanců musel být 
v práci prakticky neustále. Po nocích 
i o svátcích. To se mi nelíbilo – byl 
jsem zvyklý jezdit s přáteli po ho-
rách, a to moc s touhle prací nešlo 
dohromady. Takže jsem u lokomotiv 
zůstal jen ty tři roky, odbyl si pěti-
měsíční vojnu a pak si sehnal místo  
v LIAZu. 

Ta železniční průmyslovka byla 
někde v regionu?

V České Třebové. Šlo o dvoule-
tou nástavbu s maturitou. Já matu-
ritu už měl z té mnichovohradišťské 
dvanáctiletky, to byla původně jede-
náctiletka, pak dvanáctiletka a nako-
nec gymnázium. V roce 1968 vyšel 
zákon o čtyřletých gymnáziích, o rok 
později jsem maturoval. V Třebové 
jsme se neučili žádné všeobecné 
předměty, pouze to, co jsme měli 
potřebovat jako budoucí železničáři. 

Na parních lokomotivách jste jez-
dil jako strojvedoucí?

Nejdříve jako topič, později  
v zácviku jako strojvedoucí. Odtam-
tud jsem byl ale přesunutý na tři mě-
síce k motorovým vozidlům do Hrad-
ce Králové. Pak jsem se vrátil zpět 
do depa a po povinné lhůtě, ke které 
jsem se zavázal, jsem dal výpověď. 

Jezdil jste na některých známých 
lokomotivách, jako je Kafemlejnek 
nebo třeba Bejček?

Ne, já jsem jezdil pouze s ná-
kladními lokomotivami. Měli jsme 
kremáky a štokry – největší náklad-
ní parní lokomotivy. Pak jsem jezdil 
také na motorových lokomotivách – 
na ruských sergejích.

Od lokomotiv k nákladním autům 
není zas tak daleko. Byl jste z pod-
staty technicky orientovaný? Měl 
jste zájem pracovat v průmyslu?

Po dodělání průmyslové školy, 
která byla strojně-železniční, o tom 
bylo nejspíš rozhodnuto.

V jakém období jste pracoval  
v LIAZu a na jakých pozicích? 

Nastoupil jsem v listopadu roku 
1975, a protože jsem hned nemohl 
najít lepší místo, začínal jsem na 
montážní lince jako montážní děl-
ník. To byla dobrá zkušenost i do 
budoucna – poznal jsem díky tomu 
úplně celý proces výroby automobilů 
od prvopočátku. Z téhle pozice jsem 
se seznámil s vozy řady MT, RT i s 
těmi novějšími z řady 100. Po třech 
letech práce na montážní lince jsem 
přestoupil do oddělení technologic-

kých projektů, kde jsem zůstal také 
zhruba tři roky. V té době trpěla 
výroba nedostatkem zaměstnanců,  
a proto jsme se i my účastnili takzva-
ných dodělávek, tedy dokončování 
odstavených vozů, u kterých nastal 
problém s některými díly a kde bylo 
třeba opravit nějakou závadu, aby 
mohly být poslány na konečnou re-
pasi. V technologických projektech 
jsme se zabývali umisťováním no-
vých strojů nebo třeba navrhováním 
regálů do skladů. Poté jsem přešel 
do vývojové konstrukce vozu – do 
technické dokumentace. Odtud jsem 
se asi na rok dostal do technologie, 
ale tam se mi moc nelíbilo, a tak 
jsem se znovu vrátil do konstrukce, 
tentokrát do zakázkové. To bylo ve 
zkratce vše, čím jsem v LIAZu mezi 
lety 1975 a 1998 prošel. 

Co konkrétně jste měl na starost 
na oddělení vývoje?

Nejprve jsem pracoval v tech-
nické dokumentaci, kam se sou-
střeďovala veškerá dokumentace, 
a sestavoval tzv. typové matriky. 
Vedoucím tam byl pan Rympl, mezi 
ostatní kolegy patřili pan Vlásta, po-
sléze paní Hašlarová a paní Sluko-
vá, písařka paní Svobodová a další. 
Po přestoupení do technologie, kde 
mi nabídli výhodnější plat, jsem na 
novém místě ale nezůstal dlouho. 
Jelikož sériových vozů ubývalo, 
zavádělo se oddělení zakázkové 
konstrukce, kde byl můj původní 
kolektiv čtyř spolupracovníků z tech-
nické dokumentace. A tak jsem za 
nimi přešel. V zakázkové konstrukci 
jsme vyráběli vozy na zakázku a já 
na tom úseku pracoval až do svého 
odchodu. Poté jsem pracoval ještě v 
IVECO v Kněžmostě, kam odešlo po 
konci LIAZu spoustu jeho původních 
zaměstnanců.

V LIAZu jste celou dobu pracoval 
na jednu směnu?

Na dvě směny jsem pracoval jen 
ty první dva roky na montáži. V LIA-
Zu se vyráběla spoustu vozů, dopo-
ledne dvacet jedna a na odpolední 
směnu zhruba o dva méně, takže to 
byla poměrně velká produkce. Do-
volená bývala čtrnáct dní, pro starší 
zaměstnance pak tři týdny. 

Jak vzpomínáte na těch vašich 23 

let v LIAZu? 
Strašně rád. Bylo mi velice líto, 

že LIAZ nakonec dopadl tak, jak do-
padl. Moc se mi tam líbilo. Na mon-
táži jsme si užili moc legrace, ale lí-
bilo se mi na všech pozicích, nejvíce 
pak v obou konstrukcích. Tam jsme 
měli výbornou partu, jezdívali jsme 
do hor, měli spoustu výhod, co se 
týče třeba autobusu do Tater za pár 
korun... V té době to byla určitá vý-
hoda.  Někdy jsme jezdili i do zahra-
ničí. Asi třikrát jsme byli na horách  
v Rakousku. 

Jednalo se o organizované zájez-
dy, nebo jste se prostě domluvili  
v partě kolegů?

Vždycky to někdo z nás dal do-
hromady, objednali jsme si autobus 
a vyrazili. Víceméně to vypadalo, 
jako bychom měli v práci nějakou 
cestovní kancelář. Ten autobus měl 
většinou nějaký lepší motor, takže 
se nám i pěkně jelo. Bývalo to bez-
vadné.

Vesměs všichni pamětníci, které 
už jsme zpovídali na téma LIAZ, 
vzpomínají na přátelskou atmo-
sféru v LIAZu a radostné mimo-
pracovní setkávání. Myslíte si, že 
to bylo specifikum LIAZu, nebo 
že to tak v dané době fungovalo  
i v ostatních větších podnicích?

To nemohu posoudit, protože 
před revolucí jsem pracoval jen  
v lokomotivním depu a poté v LIAZu. 
Tato dvě zaměstnání se navíc neda-
jí úplně srovnávat, šlo o dvě různá 
prostředí. 

S těmito akcemi a výlety pomáha-
la fabrika, nebo to byla čistě inici-
ativa zaměstnanců?

Měl bych dodat, že na tyhle 
výlety jsme jezdili v době, kdy jsem 
pracoval v konstrukci. Měli jsme tam 
Brigádu socialistické práce, díky níž 
se tohle všechno mohlo pořádat.  
V závodě pak byly ještě organizace 
ROH či VTS (Revoluční odborové 
hnutí a Vědecko-technická spo-
lečnost, pozn. red.). VTS pořádala 
zájezdy například na strojírenské 
veletrhy nebo na autozávody do 
zahraničí, ROH zase třeba rekreace 
na Souši. Byl také založen turistický 
oddíl, který organizoval vlastní lyžař-
skou školu. 

Vnímal jste nějaké rozdíly mezi 
jednotlivými úseky fabriky? Jak 
vypadaly vztahy mezi zaměstnan-
ci v různých segmentech závodu? 

Já bych řekl, že se tam troš-
ku řevnivosti vyskytovalo. Někteří 
dělníci ze závodu se na nás třeba 
dívali, jako bychom si tam v těch 
kancelářích jen pořád něco malovali 
a nic nedělali. Ale vždyť v konstruk-
ci automobil vlastně vzniká... Je to 
potřeba brát trochu s rezervou, ale 
našli se lidé, kteří se k nám tímhle 
způsobem stavěli. Na druhou stranu, 
když ovšem nastal nějaký problém, 
tak za to v podstatě vždy mohl daný 
konstruktér, který na konkrétní části 
auta pracoval. Ať to byla převodovka, 
motor, spojovací hřídel... Vůz byl to-
tiž rozdělen asi do 48 skupin a každý 
konstruktér se svým týmem měl na 
starosti jednu část. 

Dal byste dohromady jednotlivé 
skupiny ve vývojovém oddělení, 
tedy v konstrukci? 

Vezmu to po větších skupinách 
a začnu podvozkem. Tam pracovaly 
skupiny, které měly na starosti rám, 
přední pérování, zadní pérování, 
spojovací hřídele, protihlukové kry-
ty... Následoval motor a pod něj 
spadalo sání, chlazení, akcelerace. 
Samostatnou skupinu představo-
vala převodovka, dále karoserie, 
také byla skupina, která se věnova-
la traktorům a příslušenství k nim. 
Opomenout samozřejmě nemůžu 
skupinu projekce, která projektovala 
jak sériové vozy, tak vozy, která pak 
jezdily Dakar nebo závodily v Egyp-
tě. V součtu to mohla být zhruba 
padesátka lidí, kteří sídlili ve staré 
budově někdejší textilky u Jizery  
v posledním poschodí. Ale mohl 
bych zmínit i další oddělení – doku-
mentaci, archiv, knihovnu, normali-
zaci. To všechno ještě spadalo pod 
konstrukci. 

Co si máme v této souvislosti 
představit pod pojmem normali-
zace? A můžete přiblížit i zmíně-
nou knihovnu? Do čeho se tu dalo 
začíst?

Každý nakreslený výkres mu-
sel projít pečlivou prohlídkou v nor-
malizaci. Kolegové tam zatrhávali 
věci, které třeba nebyly zcela podle 
státních norem. Byl tam obrovský 
archiv všech československých no-
rem týkajících se automobilového 
průmyslu. V knihovně byla spousta 
technické literatury, do které mohli 
konstruktéři nahlédnout, aby praco-
vali alespoň trochu s tím, co se dělo 
tou dobou ve světě.

Zajímalo by mě, jak v téhle době, 
v 70. a 80. letech, vypadal závod. 
Probíhaly například na vrátnici 
kontroly, zda někdo něco nevy-
náší, jak to známe z automobilek 
i dnes? 

Kontrolovalo se namátkově. 
Vrátný občas prohlížel tašky. Když 
později v 90. letech nastoupila nová 
bezpečnostní agentura, ta chtěla 
ukázat, že to za jejího působení 
bude probíhat jinak, a tak se kontro-
lovalo častěji. 

Slyšel jsem, že z LIAZu bylo jed-
nodušší odvézt celé auto, než 
pouhou součástku někde pod 
bundou...

No, mezi námi, kradlo se sto-
procentně. Kdysi jsem chodil hodně 
běhat, a když jsem takhle jednou bě-
žel přes Veselou, zpoza plotu LIAZu 
se najednou začala vysouvat taková 
obrovská železná tyč, div že jsem  
o ni nezakopl. Ale to zmiňuji spíš pro 
zpestření. 

Jaroslav Koloc vzpomíná na listopad 1989 v LIAZu: komunisté měli 
strach, co s nimi bude, zaměstnanci se účastnili generální stávky

S předchozími respondenty jsme 
se dotkli i toho, že zaměstnanci 
podniku mohli čerpat různé výho-
dy. Už jste zmiňoval turistiku...

Fungovaly třeba takzvané „fu-
šlístky“, na které jste si mohli na 
dílně něco nechat vyrobit. Ale to 
se pochopitelně muselo klasickým 
způsobem následně zaplatit. Ve 
vývoji jsme měli výhodu – já třeba 
v té době stavěl –, že jsme si mohli 
za poměrně krásnou částku půjčit 
auto. Musel jsem si tedy sehnat řidi-
če, protože sám jsem neměl papíry 
na nákladní auto, ale bylo to velice 
výhodné. Z dnešního pohledu snad 
ještě více, když se podíváte na ceny 
za dopravu. Tehdy to byla asi koruna 
za kilometr, ale samozřejmě se baví-
me o docela jiné době.

Zatím jsme s pamětníky tolik ne-
mluvili o každodennosti v LIAZu. 
Co třeba závodní stravování. Jak 
se v LIAZu jedlo?

Chodilo se do hlavní haly do vel-
ké jídelny, kde vařili výtečně. Oběd 
stál asi 2,50 Kčs, přispívaly na něj 
odbory. Měli jsme na výběr ze tří jí-
del. Já jsem všežravec, takže mně 
tam chutnalo snad všechno, ale nej-
větší specialita, alespoň pro mě, byly 
koblihy. Polévka bývala v obrovském 
hrnci, ze kterého si každý mohl na-
brat, kolik chtěl. Jenže filutové začali 
později chodit s baňkami, speciálně 
když byla dršťková nebo gulášová, 
takže potom musel začít nalévat per-
sonál. V jídelně se stravovala valná 
většina zaměstnanců, takže bylo ne-
ustále plno. V závodě byly i kantýny, 
kde se vařila třeba svačinová polév-
ka. Nejdražší byla gulášová, ta stála 
1,10 Kčs. Největší kantýna byla na 
montáži, kde si mohli lidé sednout, 
dokonce si i koupit pivo, osmičku  
z klášterského pivovaru. Fungovaly 
také malé kiosky. Zaměstnanci ze 
všech oddělení se chodili stravovat 
společně, já třeba celý čas obědval  
s vedoucím karosářů, panem Bíl-
kem.

Jaká byla pracovní morálka?
To víte, našli se i flákači, ale 

mám dojem, že obyčejně lidé vě-
děli, co je potřeba udělat, a tu práci 
odváděli. Jak na montáži, tak třeba  
v konstrukci. Na montáži to navíc 
bylo o tom, že přijel vůz a než přijel 
další, bylo třeba mít hotovo.

Jak fabrika vnímala účast LIAZu 
na Rally Dakar v 80. letech?

Byl o to obrovský zájem. Každý 
o tom poslouchal zprávy, i když jich 
tenkrát tolik nebylo. 

Při procházení kronik, které si 
vedly některé pracovní kolektivy, 
je vidět, že důležité místo v životě 
zaměstnanců měly různé oslavy. 
Co se slavilo?

Bylo toho hodně, pořádali jsme 

dokonce i zabíjačky. Oslavy bývaly 
po celém LIAZu a uměly se i docela 
zvrhnout. Podnik si připomínal MDŽ, 
Vánoce nebo třeba oslavy prvního 
máje. Na nástěnky se vylepovaly 
oslavy VŘSR apod. 

Co přinesla do fabriky revoluce  
v roce 1989? Změnila se nějak zá-
sadně nálada?

Objevily se různé snahy vyhodit 
ředitele a fabriku převzít. Vzpomí-
nám si, jak se komunisté scházeli,  
a bylo znát, že mají strach. Najed-
nou se z nich stávali noví lidé.

Kdy jste v roce 1989 začínal cítit, 
že se něco děje, že se vytváří ně-
jaká protestující skupina lidí?

Už před 17. listopadem. Měl 
jsem z kanceláře výhled z okna  
a vzpomínám si, jak jsem viděl na 
komunisty z konstrukce a vývoje 
mířící na schůzi. Bylo znát, že mají 
strach z toho, co s nimi bude. 

Účastnili se zaměstnanci LIAZu 
generální stávky 27. listopadu?

Ano, účastnili. Byl jsem mezi 
nimi. Zaměstnanci LIAZu šli z to-
várny organizovaně stávkovat na 
náměstí v Mnichově Hradišti.

Co Lidové milice? 
Nedokážu říct, jak byly aktivní 

před revolucí, do jejího průběhu 
ovšem nezasáhly. Vzpomínám si, 
na jedno setkání s milicionáři. Šel 
jsem tehdy do lesa na Horku, kde 
měly milice cvičení. Při pohledu na 
ty strýce se samopaly vařící guláš 
jsem se musel smát. Právě guláš 
pro ně byl, myslím, charakteristický. 
Milice se vždy účastnily prvomájo-
vých průvodů a pionýrských závodů, 
kde měly vždycky polní kuchyň, ve 
které připravovaly guláš. Člen Lido-
vých milicí musel být automaticky 
i členem komunistické strany, bez 
toho to nešlo. V LIAZu vedle téhle 
organizace fungoval i Socialistický 
svaz mládeže, ten pořádal pionýrské 

tábory, což jsem na rozdíl od milicí 
ovšem hodnotil kladně. 

Jak probíhala revoluce v podni-
ku?

Byla svolána stávka. V areálu 
LIAZu byl postaven valník, a na něj 
vystoupili různí lidé, mnohdy tako-
ví, od kterých bych něco takového 
nečekal. A mnohdy zrovna ne moc 
velcí pracanti. To mi tehdy přišlo 
zvláštní. Já jsem se nikam dopředu 
nedral, do politiky jsem nebyl. Nikdy 
jsem nebyl členem strany ani jsem 
nebyl ve svazu mládeže. V roce 
1990 došlo k výměnám na vedou-
cích pozicích, což nebylo často změ-
nou k lepšímu, a LIAZ si musel začít 
zvykat na úplně nové podmínky.

Alice Šmídová, Martin Weiss

Generální stávka na Masarykově náměstí (27. listopad 1989)
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V Hradišti se bude hrát 1. liga stolního tenisu
Od neděle 18. června je to oficiální! 
Mnichovohradišťský stolní tenis se 
posouvá z výkonnostní na vrcholo-
vou úroveň. Příští sezónu totiž bude 
místní Áčko nastupovat místo SK 
Slavia Praha v první lize, tedy druhé 
nejvyšší soutěži. 

Jde o obrovskou výzvu. Dlouho 
jsme přemýšleli, zda-li je to pro náš 
oddíl vůbec smysluplné a jestli role 
„druhých houslí“ nebude pro kluky 

demotivující. Jejich odhodlání poku-
sit se o pingpongovou pohádku v po-
době byť nějakého bodového zisku 
ale zkrátka nešla odmítnout. Časem 
jsme pak našli víc potenciálních po-
zitivních dopadů na stolnětenisovou 
komunitu v Mnichově Hradišti. Bylo 
tedy  rozhodnuto.

Od října tak v mnichovohradišť-
ské sokolovně bude možné sledovat 
utkání s věhlasnými pingpongovými 

soupeři, jakým je Béčko extraligové-
ho mistra HB Ostrov Havlíčkův Brod, 
nebo B a C tým pražského El Niňa, 
dalšího hegemona za zelenými sto-
ly. Dále třeba Agrotec Hustopeče, 
Moravská Slavia Brno, Sokol Boro-
vá, SKST Havířov, KST Nový Jíčín, 
TJ Ostrava KST C, Sokol Hradec 
Králové PP B a Elizza Praha.

Jeden z našich hráčů ale už 
prvoligové zkušenosti má. Vlasta 

Kolář si tuto soutěž zahrál v sezóně 
2014/2015 za KT Praha s hvězdný-
mi spoluhráči v podobě Panského, 
Orlowského a Javůrka. Také uva-
žujeme, že bychom dali možnost 
zahrát si první ligu na střídavý start 
šikovným mládežnickým reprezen-
tantům ze Slaného nebo z Ústí nad 
Labem.

Jan Mareš, 
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Noční krajinou Kokořínska a Ralska
Na start 3. ročníku nočního pocho-
du do Mnichova Hradiště, v pátek 
2. června v podvečer, nás dorazilo 
osm statečných. Pochod jsme za-
hájili svižně, protože jsme nechtěli 
propásnout zavíračku Hostince na 
Jestřebici, našeho prvního dílčího 
cíle. Postupně jsme z předměstí 
Mělníka začali pronikat do pohled-
né krajiny Kokořínska. Užívali jsme 
si krásné výhledy do krajiny Polabí 
a Českého Středohoří i průchody 
často malebnými vesničkami. Osvě-
žili jsme se také jedněmi z prvních 
letošních třešní. Za přicházejícího 
soumraku jsme vstoupili do Šema-
novického dolu. Cesta mezi skálami 
a rozesetými chalupami za soumra-
ku byla zvláštně tajemná a přízrač-
ná. 

Také vesnice Jestřebice, kam 
jsme po 18 kilometrech večer do-
razili, si nás získala svým geniem 
loci – jedinečnou venkovskou archi-
tekturou, víkendovou chalupářskou 
pohodou a především bezvadnou 
hospůdkou. Obklopeni artefakty  
i atmosférou Járy Cimrmana jsme 
se posilnili dobrým jídlem a pitím  
a vyrazili na noční část pochodu. 

Za vycházejícího měsíce jsme 
pokračovali krajinou Kokořínska 
– mezi skalami dolů, podél poto-

ka Pšovky, mezi skalami nahoru  
a přes další malebné a často pa-
mátkově chráněné vesničky směrem  
k Bezdězu, který se nám vyloupl na 
obzoru. Po opuštění kokořínských 
lesů jsme za svitu měsíce (již té-
měř ve fázi úplňku) mohli zhasnout 
naše čelovky, vnímat okolní noční 
přírodu, probíhající i spící zvěř, při-
cházející noční chlad i vlastní únavu. 
Z nočního rozjímání nás vytrhla až 
velká „středověká sešlost“ kdesi za 
Žďárem. Větší občerstvovací stanici 
jsme si pak udělali po vystoupání do 
obce Bezděz. 

Vesnici, vrch i hrad Bezděz jsme 
nechali za sebou a za přicházejícího 

denního světla jsme se přesunuli do 
Vrchbělé. Zde jsme se pokochali vý-
hledem z místní rozhledny – zpět do 
krajiny Kokořínska, na Bezděz, Ral-
sko, Ještěd, ale i na Jizerské hory  
a Český ráj. Ve Vrchbělé jsme se 
také po 40 kilometrech rozloučili  
s dvěma účastníky, kteří zde využili 
svého přistaveného auta.

Ráno bylo jasné ale proklatě 
chladné, a tak nám i cesta mono-
tónními bělskými lesy až na Klokoč-
ku  pod nohama rychle ubíhala. Asi 
abychom zahřáli naše prochladlá 
a unavená těla. Krátké posilnění  
z vlastních zásob a „léčivého“ pra-
mene nám dodalo sílu do závěrečné 

fáze pochodu. Vystoupali jsme do 
Maníkovic a s Mnichovým Hradištěm 
na dohled jsme pelášili již důvěrně 
známou krajinou přes Ptýrov a řeku 
Jizeru domů. Na náměstí jsme dora-
zili okolo deváté ranní s 62 kilometry 
v nohách. Našli jsme zde dva rych-
lonohé členy výpravy, které jsme 
před Klokočkou ztratili z dohledu. 
Proběhlo cílové foto zbylé šestice 
před vinotékou a pak už jsme se ka-
ždý odebrali načerpat ztracené síly 
do svých domovů, unavení, ale s již 
klíčícími plány pro příští rok.

Zaujal vás tento netradiční vý-
let? Naše aktivity sice přes léto uti-
chají (i když v sobotu 22. července 
vás zveme na Turistické léto s Čes-
kým rozhlasem, jehož první trasa 
bude vycházet z Mnichova Hradiš-
tě!), ale doporučujeme vám inspiro-
vat se na našem webu (www.kct-mh.
cz) nebo facebookovém profilu (Klub 
českých turistů – Mnichovo Hradiš-
tě): zde totiž naleznete popis našich 
minulých výletů včetně fotogalerie, 
které by se pro vás mohly stát odra-
zovým můstkem pro vlastní aktivitu.

Ondřej Šindelář,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Sršáni na bedně, ocenění se dočkal i jejich nahrávač
Na posledním volejbalovém turnaji 
Mistrovství ČR superveteránů nad 
50 let, který v sobotu 3. června 
hostily  Nechanice, se tým Sršáňů 
Mnichovo Hradiště umístil na krás-
ném třetím místě za týmy Brna a Li-
berce a vybojoval navzdory sestavě 
oslabené z důvodu několika zranění  
i omluv umístění na bedně. A to  
v konkurenci 12 nejlepších veterán-
ských týmů z ČR. 

Ve skupině volejbalisté zdolali 
družstva Pozdní sběr 2:0 a po remí-
ze 1:1 s Pražským výběrem postou-
pili do čtyřčlenné finálové skupiny. 
Na družstva Liberce a Brna sice 
nestačili a podlehli jim 0:2, i když se 
vždy v jednom setu drželi až do kon-
covky, ale tým Krakonošových chas-

níků, který vyhrál těžkou skupinu s 
Opavou a Hronovem, po remíze 1:1 
na sety zdolali na body. Chlapi celý 
turnaj odehráli tentokrát jen v sedmi 
hráčích a po sečtení výsledků z prv-
ních tří turnajů se posunuli na celko-
vou čtvrtou příčku žebříčku letošního 
Mistrovství ČR superveteránů.

Kapitán týmu Zdeněk Blažek 
byl zaslouženě vyhlášen nejlepším 
nahrávačem turnaje.

Sestava na fotografii zleva: Vlá-
ďa Domnin, Radek Šindrbál, Zdeněk 
Blažek, Tomáš Balcar, Dan Pavlík  
a dole Jirka Skřivan. Na fotce chybí 
Saša Šedivý, který musel odjet.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Hasiči ze Dneboha přivezli 
stříbrné medaile
Ve dnech 17. a 18. června se na 
vlašimském sportovním stadionu Na 
Lukách uskutečnila krajská soutěž  
v požárním sportu profesionálních 
a dobrovolných hasičů. Úvodní dis-
ciplínou byl běh na 100 metrů s pře-
kážkami. V něm se představily nejen 
reprezentace územních odborů 
HZS Středočeského kraje, ale také 
dvanáct družstev dobrovolných ha-
sičů mužů a jedenáct družstev žen. 
Všichni tito účastníci byli vítězové 
okresních kol. Na překážkové dráze 
za Dneboh zazářili zejména Michal 
Čermák a Vojtěch Bláha.

Sobotní odpoledne pokračovalo 
programem štafetových závodů na 
4 x 100 metrů s překážkami, kde se 
Dneboh umístil na šestém místě.

Nedělní teplé počasí patřilo 
královské disciplíně požárního spor-
tu – požárním útokům. Jak už bývá 
zvykem při krajské soutěži, byly při-
praveny tři základny a tři kádě. Na 
prvním stanovišti soutěžila družstva 
profesionálních hasičů, na druhém 
družstva SDH mužů a na třetím 

družstva SDH žen. Z družstev územ-
ních odborů předvedli nejlepší výkon 
hasiči z Kutné Hory, následováni 
kolínskými hasiči a třetími mladobo-
leslavskými hasiči. Z dobrovolných 
hasičů bylo nejlepší mužské druž-
stvo SDH Dneboh s časem 25,47 
sekundy. Tento čas nepřekonali na 
stejné trati ani profesionální hasi-
či. Díky tomuto výkonu se Dneboh 
vyšplhal na celkově druhou příčku 
hned za SDH Líchovy.

Díky své velikosti má jediný 
Středočeský kraj dva postupující,  
a proto bude SDH Dneboh reprezen-
tovat Středočeský kraj na celorepub-
likové soutěži v Sokolově koncem 
srpna.

Dnebožští hasiči jsou na svůj 
výkon patřičně pyšní, ale jedním 
dechem dodávají, že na soutěž ne-
mohl odcestovat jeden z nejlepších 
stovkařů týmu, Matěj Rylich, který se 
před soutěží při tréninku zranil.

Za SDH Dneboh 
Jana Šťastná

V požárním útoku obsadili hasiči ze Dneboha dokonce 1. místo.

INZERCE

Nové hřiště mladých hasičů
SDH Mnichovo Hradiště
V pátek 2. června bylo za přítomnos-
ti místostarosty Jana Mareše slav-
nostně uvedeno do provozu zbrusu 
nové hřiště pro požární sport, které 
se nachází u Atletického stadionu 
Josefa Hrona. Hřiště je určeno pro 
nácvik požárního útoku členů Oddílu 
mladých hasičů Sboru dobrovolných 
hasičů Mnichovo Hradiště. 

Hřiště se skládá ze štěrkového 
náběhu na základnu, zámkové dlaž-
by a travnaté části. Velice prosíme 

veřejnost, aby nám nové hřiště ne-
ničila!

Mladí hasiči mají konečně po 
letech důstojné zázemí pro své tré-
ninky. Děkujeme městu Mnichovo-
Hradiště za veškerou podporu, panu 
Petru Havlovi za úspěšnou realizaci 
a všem dobrovolníkům za pomoc při 
dokončovacích pracích!

Za SDH Mnichovo Hradiště
kolektiv autorů JaZ

Šampiony 33. ročníku Mnichovohradišťské patnáctky 
se stali Jiří Miler a Barbora Chumlenová 
V neděli 4. června byl u mnichovo-
hradišťské radnice odstartován 34. 
ročník Mnichovohradišťské patnáct-
ky, memoriálu Ing. Josefa Hrona. 
Závodu se zúčastnilo 64 běžců,  
o prvenství se však rozhodovalo až  
v dramatickém závěru. 

Mezi muži byl nejrychlejší Jiří 
Miler s časem 51:27, následován 
Michalem Suchým (51:40) a Janem 
Švadlenkou  (51:55). Mezi žena-
mi zvítězila Barbora Chumlenová  
s časem 58:33, následovaná Tere-
zou Zuzánkovou (59:04) a Lindou 
Černou (1:05:46). (wes)



Dne 29. června vzpomeneme devět let od úmrtí 
pana Oldy Sedláčka z Kruhů. Kdo jste jej měli rádi, 

věnujte mu s námi tichou vzpomínku.

Vzpomíná Božka s klukama a Hela s rodinou  
a příbuznými. Děkujeme.

Malyra letos slaví 25 let. Shání se fotografie 
a vzpomínky z její historie
Psal se červen 1998 a Kamila Sed-
láková z Veselé získala jako fyzická 
osoba registraci na zdravotnické 
zařízení, které pojmenovala Malyra. 
V roce 1999 se jí podařilo uzavřít 
smlouvu se zdravotní pojišťovnou 
na domácí zdravotní péči, v dalších 
letech pak smlouvu i na rehabilitaci 
a fyzioterapii a následovala řada dal-
ších milníků – postupné rozšiřování 
služeb, transformace na společnost 
s ručením omezeným a otevření 
Domu Ludmila ve Veselé.

Zpočátku Kamila Sedláková 
pracovala jako sestra sama,  v sou-
časné době je Malyra profesionální 
organizací s desítkami zaměstnan-
ců, která poskytuje domácí zdravotní 
péči kromě Mladoboleslavska také 
na Turnovsku a Železnobrodsku, 
sociální služby v Domě Ludmila, ale 
také třeba půjčovnu kompenzačních 
pomůcek.

I samotná podoba domácí 
zdravotní péče za tu dobu prodělala 
celospolečenskou proměnu. „Ze za-
čátku byla domácí péče vcelku jed-
noduchá záležitost: ošetřovatelská 
rehabilitace, aplikace injekcí, kontro-
ly stavu. V současné době zajišťuje 
domácí péče komplex velmi nároč-

ných pacientů, se všemi možnými 
vstupy, spolupracuje s pracovišti do-
mácí plicní ventilace, poskytujeme 
paliativní péči,“ přibližuje Kamila 
Sedláková.

K výročí Malyry se chystá bro-
žura, která připomene čtvrtstoletí 
jejího fungování. V této souvislosti 
Malyra prosí své bývalé zaměst-
nance, pacienty a jejich rodiny, ale 
i veřejnost o jakékoliv vzpomínky či 
fotografie spojené s její činností od 
roku 1998 do současnosti. 

Autorem připravované knihy 
je Petr Novák, který se zabývá pu-

blikační činností mimo jiné právě  
o pomáhajících profesích v regionu. 
Novák sepsal již dvě knihy o historii 
Spokojeného domova a publikaci 
o Kateřině Maxové a spolku DMO 
POBYTY. Jako editor připravil knihu 
kresleného humoru vozíčkáře Jiřího 
Flekny (1959–2021).

Autor připomíná, že i doba re-
lativně nedávná již patří k historii  
a fotografie z ní paradoxně není tak 
lehké sehnat.

„Třeba z období 1998–2011 za-
tím bohužel nemám z dění v Malyře 
ani jednu fotografii. Byla to doba, 

kdy nebyl trend všechno fotit. Pak 
pro změnu nastal trend fotit všech-
no až moc, což by tak nevadilo, ale 
bohužel nenastal trend fotky trvale 
uchovávat, natož nějak třídit, takže 
už po pár letech se v tom chaosu 
v počítači, telefonu či různých me-
ssengerech a cloudových uložištích 
vyzná málokdo. Ale s tím si naštěstí 
alespoň do určité míry poradit doká-
žu. Hlavně když vůbec nějaké fotky 
jsou,“ říká Petr Novák.

Vítány jsou třeba i dobové fotky 
budov mnichovohradišťské sokolov-
ny, kde sídlí fyzioterapie a rehabili-
tace, či bývalého klubu důchodců 
Zámecká, kde v letech 1998–2011 
měla sídlo domácí péče.

Zpestřit knihu mohou i vzpomín-
ky bývalých pacientů či jejich rodin.

Někdy i drobná informace po-
může k dokreslení a je nenahraditel-
ná pro uchování trvalé paměti dění  
v našem regionu.

Fotografie a informace můžete 
zasílat na e-mail petr-novak@post.
cz. Pokud máte snímky ve fyzické 
podobě, lze se domluvit na jejich 
zapůjčení na telefonu 724 700 656.

tým Malyry

Ve stáří či nemoci můžete zůstat doma. Spokojený domov 
přijede s pomocí za vámi i do nejmenších vesniček
Paní Maruška už hůře chodí, přesto 
si přeje zůstat doma a nechce se 
stěhovat do domova pro seniory. Ve 
chvílích, kdy si potřebuje něco mimo 
domov zařídit, jí pomáhají pečova-
telky ze Spokojeného domova. Do-
provodí ji například na nákup. Když 
je jen trochu pěkné počasí, chodí 
také společně na procházky. 

Pan Jaroslav má pokročilou for-
mu demence. Zpočátku reagoval ne-
libě na přítomnost cizích osob a ne-
chtěl spolupracovat. Již po několika 
službách pečovatelek Spokojeného 
domova však došlo k patrnému po-
sunu. Lépe komunikuje, zvykl si na 
pomoc a již se pečovatelkám větši-
nou daří přesvědčit ho ke spolupráci 
při provádění hygieny.

Zdravotní stav pana Jiřího se 
bohužel stále horšil a pečovatelky  
k němu musely hodit denně. Díky 

péči Spokojeného domova mohl 
strávit své poslední dny doma s ro-
dinou a v poklidu tak odejít ve svém 
známém prostředí.

To jsou tři z několika stovek pří-
běhů lidí, kterým od roku 2004 po-
mohl a pomáhá Spokojený domov. 
Tato obecně prospěšná společnost 
se stará o to, aby senioři a lidé  
s handicapem mohli být doma. Díky 
poskytovaným sociálním službám se 
lidé nemusí stěhovat do domovů pro 
seniory a podobných zařízení.

Pečovatelky přijedou za lidmi 
domů do města i nejmenší vesnice.
Dostupnost péče je včetně večerů, 
víkendů a svátků a služby jsou při-
způsobené i lidem upoutaným na 
lůžku. Ochotné pracovnice pomohou 
například s hygienou, oblékáním, 
podáním stravy, úklidem, praním 
prádla, doprovody k lékaři, ale třeba 

i  s výlety za kulturou či při jednání 
s úřady. A pomoc ocení i pečující 
rodina.

To vše zajišťuje Spokojený do-
mov s nejvyšší mírou profesionality 
prostřednictvím čtyř registrovaných 
sociálních služeb: pečovatelské 
služby, osobní asistence, odlehčo-
vací služby a odborné sociální po-
radenství.

Jako doplňkovou službu má 
Spokojený domov půjčovnu kom-
penzační pomůcek. A v případě, že 
člověk potřebuje kromě sociálních 
služeb také domácí zdravotní péči, 
může využít nabídky domácí zdra-
votní péče úzce spolupracující orga-
nizace Malyra.

Spokojený domov vznikl v Mni-
chově Hradišti, kde má své sídlo, ale 
působnost postupně rozšířil do širo-
kého okolí. V současné době působí 

kromě Mnichovohradišťska také na 
Mladoboleslavsku, Mělnicku, Jičín-
sku, Turnovsku a Železnobrodsku.

Sociální služby Spokojeného 
domova jsou podporovány městem 
Mnichovo Hradiště.

Petr Novák

Kontakty
Kontaktní místo pro Mnichovo 
Hradiště a okolí:
Na Návsi 229 (podkroví Domu 
Ludmila), 295 01 Mnichovo Hra-
diště – Veselá
Provozní doba: dle telefonic-
ké domluvy – tel.: 725 447 312 
(pondělí až pátek 8:00–16:00)
Web:www.spokojeny-domov.cz
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Setkání poskytovatelů 
sociálních služeb
Na Mnichovohradišťsku působí pes-
trá paleta poskytovatelů sociálních 
služeb, kteří poskytují služby jed-
notlivým cílovým skupinám počínaje 
malými dětmi, školáky a mládeží, 
přes rodiny s dětmi, osoby nachá-
zející se v obtížné životní situaci, 
seniory až po osoby se zdravotním  
a jiným postižením. Přestože všech-
ny tyto organizace se pohybují v 
sociální oblasti, nespojuje-li je cílová 
skupina, v častém kontaktu nejsou. 
Proto uspořádal odbor sociálních věcí  
a zdravotnictví ve spolupráci s ko-
misí pro rodinu a sociální záležitosti  
v červnu v komunitním centru setká-
ní poskytovatelů sociálních služeb.

Zúčastnili se zástupci organiza-
cí Semiramis, Laxus, Respondeo, 
Náruče, Občanské poradny, LUMA 
MB, Diecézní charity Litoměřice, 
Malyry, Spokojeného domova, Do-
mova Modrý Kámen a Denního cen-
tra Jizera. Zástupci jednotlivých slu-
žeb dostali možnost představit svou 
organizaci, poukázat na možná spo-
lečná témata i na problémy. Zároveň 
se jednalo o první osobní setkání zá-
stupců poskytovatelů služeb a vede-
ní města. Město Mnichovo Hradiště 
pravidelně každý rok poskytovatelé 
financuje z rozpočtu města.

„Setkání se v tomto formátu 
uskutečnilo poprvé. Naším cílem 
bylo jednak poděkovat za odvádě-
nou práci, jednak propojit organi-

zace, které řeší podobná témata,  
a také přenést spolupráci mezi měs-
tem a poskytovateli do osobnější ro-
viny,“ říká k setkání vedoucí odboru 
sociálních věcí Stanislava Picková.

V rámci diskuse se probírala 
jak pozitiva, tak negativa. Zaznělo 
například, že Mnichovo Hradiště je 
příkladem dobré praxe, protože má 
zajištěnou dobrou návaznost slu-
žeb počínaje primární prevencí na 
školách, kde je potřeba, tak nízko-
prahový klub, adiktologické služby  
a terénní protidrogové programy, po-
těšitelné je rovněž rozšiřování palety 
služeb a aktivit nabízených centrem 
Náruč ve Volnočasovém centru. Na 
druhou stranu se probíral nedosta-
tek pečovatelek v pečovatelských 
službách, nedostatek sociálních 
bytů nebo třeba chybějící služby pro 
osoby s poruchou autistického spek-
tra. Zazněla rovněž informace, že 
nízkoprahový N klub poskytuje své 
služby od 1. června nově na adrese 
Masarykovo náměstí 243, Mnichovo 
Hradiště.

Setkání poskytovatelů sociál-
ních služeb by se mělo v letošním 
roce ještě jednou opakovat a do 
budoucna se stát stálou platformou 
k výměně zkušeností a navazování 
vzájemné spolupráce jednotlivých 
poskytovatelů sociálních služeb. 

Martin Weiss

Otevření Domu Ludmila ve Veselé 22. ledna 2016.

Šikovné ruce našich seniorů: výrobky z Hradiště byly
součástí velké výstavy Senior v Lysé nad Labem

Výstava Senior je především o síle 
a odhodlání překonávat překážky 
a žít plnohodnotný život navzdory 
postižení či vyššímu věku. Právě tím 
dokáže oslovit snad úplně každého. 
Na výstavišti v Lysé nad Labem ji 
tradičně doplňují Šikovné ruce na-
šich seniorů, naprosto výjimečná vý-

stava výsledků seniorské tvůrčí čin-
nosti. Vystavované exponáty (ruční 
práce, literární práce a fotografie) 
obvykle zaplní celou výstavní halu.  
I my jsme se letos, ostatně jako ka-
ždý rok, rozhodli, že se výstavy se 
svými výrobky zúčastníme. Pro le-
tošní rok jsme zvolili téma Kočičí ráj. 

Celý loňský podzim naši klienti 
pod vedením aktivizační pracovni-
ce Ireny Bártové vyráběli kočičky  
a kocoury. Výsledek jejich práce byl 
skvostný, a tak jsme se o něj chtěli 
podělit i se širokou veřejností prá-
vě na výstavě v Lysé nad Labem. 
Pevně věříme, že v soutěžním klání 

mezi ostatními vystavovateli uspěje-
me. Krásnou odměnou za práci na-
šich klientů by bylo ocenění, které je 
v rámci výstavy vyhlašováno. Tajně 
doufáme v nejvyšší příčky.

Renata Poláková,
Domov Modrý kámen

Výlet do Třeboně i muzea 
pěvkyně Emy Destinové
Mladoboleslavský spolek Senioři ne-
jen sobě zve zájemce z Mnichovo-
hradišťska na červencový výlet, na 
který vypravuje autobus s možností 
nástupu v Mnichově Hradišti, Ve-
selé a Bakově nad Jizerou. V úterý 
11. července se zájemci vypraví do 
Stráže nad Nežárkou a Třeboně.

Z Mnichova Hradiště bude 
autobus vyrážet v 6:30 hodin od 
zdravotního střediska, v 7 hodin si 
u mladoboleslavského Domu kultury 
nastoupí další cestující a autobus 
následně zamíří na jih. Cesta do 
Muzea Emy Destinové ve Stráži nad 
Nežárkou potrvá asi 2,5 hodiny. Po 
komentované prohlídce bude ná-

sledovat volný program a přesun do 
Třeboně. Tady si zájemci společně 
s průvodcem prohlédnou zámek  
i městskou památkovou zónu. Od-
jezd z jižních Čech bude probíhat 
kolem 17. hodiny. Cena za dopravu 
činí 600 Kč.

Přihlásit se lze na e-mailu info@
seniorinejensobe.cz, případně na 
sekretariátu společnosti Malyra (Na 
Návsi 229, Veselá) nebo na praco-
višti fyzioterapie Malyry (Víta Ne-
jedlého 596, Mnichovo Hradiště). 
Podrobnosti na www.seniorinejen-
sobe.cz nebo na telefonu 733 505 
832. (wes)



12 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ ČERVENEC / SRPEN 202312 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Tak nám to jaro mohlo pěkně pokračovat
Článek reaguje na příspěvek me-
teorologa Patrika Laciny uveřej-
něný v květnovém Kamelotu.

Po přečtení reakce pana meteorolo-
ga přicházím s posledními řádkami. 
Na začátek bych rád upřímně pisa-
teli poděkoval za zmínku, že si práce 
zemědělců velmi váží! Aby někde  
v tisku, byť regionálním toto zaznělo, 
se opravdu neděje. Za všechny po-
ctivé zemědělce vám náleží dík.  

V první ředě bych jen rád po-
dotknul, že má první reakce (v letoš-
ním dubnovém Kamelotu, pozn. red.) 
nebylo v žádném případě myšleno 
jako utváření si názoru na klimatic-
kou změnu. V žádném případě ne. 
Nehledě na to, že nevěřím tomu, že 
této problematice kdokoliv přesně, 
do detailu, rozumí. Pouze zmíněná 
a znovu otištěná věta o chemickém 
zemědělství byla tím motorem zkusit 
alespoň na okamžik bránit a zastat 
se českého zemědělství.

Sám jakožto obdivovatel a fa-
noušek historie zhruba tuším, jak 
krajina našich předků vypadala. 
Nikdy v historii nebylo v místech 
našeho současného života tolik lesů  
a například ani tolik včelstev jako 
nyní. Ještě někdy kolem roku 1900 
byly i Drábské světničky a okolí 
zcela holé, prosté lesů. Proto naši 
předci říkali: „Nebude pršet, skály 
jsou rozpálené.“ Dnes již vlastně 
žádné skály být rozpálené nemůžou, 
neboť z jejich masívu vidíme pouze 
torzo z důvodu zalesnění. Mnohem 
víc se nám, zemědělcům, i lidem 
zde žijícím rozpaluje třeba státní 
silnice mezi Březinou a Mnichovým 
Hradištěm, dálnice D10 a letiště 

Hoškovice. Zkusme někdo spočí-
tat plochu km2 asfalto/betonu dříve  
a nyní!? Byl bych spíš vděčný za ze-
mědělce, kteří dosud v okolí o zbytky 
původních polí pečují. O pole, která 
zde vždy byla! Vždycky v historii, ze 
které těžíme, se našli lidé tak nějak 
lepší a tak nějak horší. To platilo  
a platit bude i mezi sedláky. Nejde  
o to, jestli ten či onen pracuje na 
svém či pronajatém, ale o to, jak má 
nastavené své srdce, mysl a co je 
cílem jeho podnikání. 

Podnikání v zemědělství je 
stejné jako každé jiné. I my v ze-
mědělské prvovýrobě chceme tvořit 
přiměřený zisk. Pravidelně chceme 
našim zaměstnancům platit mzdu a 
mít prostředky pro svůj rozvoj. I člo-
věk ze  zemědělství by se rád občas 
vydal s rodinou na dovolenou. 

Situace v ČSR po únoru 1948, 
ale hlavně v padesátých letech mi-
nulého století, byla pro naši zem   
a naše lidi tragická. Generace při-
cházející po kolektivizaci u nás 
ztratily jakýkoliv vztah ke své půdě. 
Zmiňované Rakousko má situaci 
poněkud jinou. U nich nikdy nedošlo 
k odstřižení majitelů půdy od jejich 
majetků. Tuplem ne, jako u nás na 
padesát let. Rakouský zemědělský 
sektor je charakterizován převážně 
menšími rodinnými farmami. Stále  
u nich pokračují nějaké zvyky a 
tradice, ale v Rakousku je i příčina 
geografická. V ČR nemáme vysoké 
Alpy a jejich podhůří, kde na pěsto-
vání plodin mimo trav mohou země-
dělci zapomenout. Proto ty pastviny  
a skot, kterého ale i tam ubývá. Čas-
těji se pastviny již pouze mulčují bez 
produkce. 

Nevím, kde konkrétně pisatel 
hranice do Rakouska překračoval, 
že viděl „nepřirozené změny“. Po-
kud překračuji hranici kolem Vyššího 
Brodu, Horního či Dolního Dvořiště, 
tak jedu malebnou krajinou Šumavy 
skoro 600 metrů nad mořem. Po ho-
dině a půl jízdy autem jsem v prvním 
lyžařském areálu rakouských Alp. 
Zde opravdu klasické zemědělství 
neobstojí – ze zmíněných geogra-
fických důvodů. Doporučuji navštívit 
východní Rakousko, zejména okolí 
města Linz, Dolní Rakousy, Burgen-
land a zejména východ u hranic se 
Slovenskem a Maďarskem. To jsou 
rozsáhlé zemědělské plochy, široširé 
lány, o kterých se nám ve středních 
či severních Čechách ani nezdá.  
V těchto vysoce produkčních oblas-
tech užívají dvojnásobné množství 
pesticidů a umělých hnojiv, než je 
průměr ČR. Ano, v alpských oblas-
tech byla politika Rakouska nastave-
na tak, aby zemědělci zatravňovali, 
a oni to v určitých oblastech udělali. 
Jejich země a vláda je za to bohatě 
odměňují – takto to tu mají nastave-
né.

Pro nás ostatně není podstatné  
až tak to, co dělají v zemích nezasa-
žených totalitním režimem. Vraťme 
se k nám. K nám, do okolí Mnicho-
va Hradiště. Rád bych případným 
čtenářům a panu meteorologovi ve 
zkratce nastínil, jak se snaží hospo-
dařit místní zemědělský podnik ZD 
Březina nad Jizerou. Jestli správně 
nebo špatně, nechť si posoudí každý 
sám! Hospodaříme ve středním Po-
jizeří. Obhospodařujeme 1800 hek-
tarů vlastní i pronajaté zemědělské 
půdy na 220 půdních blocích. Máme 

1500 hektarů orné půdy a 300 hek-
tarů trvalých luk. Průměrná velikost 
našeho pozemku je tedy osm hek-
tarů. Je to široširé? Například pole  
s cukrovou řepou pojme díky foto-
syntéze ročně  2–5 tun oxidu uhli-
čitého na hektar a ze stejné plochy 
vyrobí kyslík pro potřebu 60 lidí na 
celý rok! Podobně u ostatních země-
dělských plodin. 

Chováme stádo skotu a produ-
kujeme mléko. Díky skotu aplikuje-
me každoročně 10 tisíc tun kvalitní-
ho chlévského hnoje. Vykrmujeme 
kuřata, a díky tomu máme další 
dva tisíce tun organického hnojiva. 
Odebíráme a hadicovými aplikátory 
do porostů zapravujeme prasečí ke-
jdu. Nemáme tímto potřebu nákupů 
umělých hnojiv s obsahem fosforu, 
draslíku, zinku apod. – to vše máme 
v organické formě. Každý rok na 
pozemky aplikujeme kvalitní vápno, 
čímž udržujeme optimální PH půd. 
Vyšší PH půdy zlepšuje její struktu-
ru a přispívá k tomu, že je schopná 
pojmou více vody. Každoročně pěs-
tujeme 13 různých plodin, které  na 
pozemcích pochopitelně střídáme. 
Deset procent naší orné půdy za-
travňujeme.

Jsme zaměstnavatelem 60 
místních obyvatel. Nabízíme prodej 
veškerých našich vypěstovaných zr-
nin, prodáváme čerstvé mléko, chla-
zené hovězí a kuřecí maso ze dvora. 
V případě zájmu pořádáme exkurse 
po našich provozech pro mateřské  
a základní školy v našem okolí. 

Je na našem podnikání něco 
škodlivého?

 Václav Svoboda, 
agronom ZD Březina

Rodinný den přilákal 
do areálu MSK stovky lidí
V sobotu 3. června v areálu Mnicho-
vohradišťského sportovního klubu 
proběhl Rodinný den, další vydařená 
akce koncipovaná jako představení 
místních spolků a organizací. Pořa-
datelé,  Mnichovohradišťský sportov-
ní klub a spolek Žijeme pro Hradiště, 
přivítali za slunečného počasí stovky 

návštěvníků. Poděkování patří všem 
zúčastněným spolkům, organizacím 
a za podporu městu Mnichovo Hra-
diště a KLUBu Mnichovo Hradiště.

Aleš Janatka,
Žijeme pro Hradiště

Policie ČR – prezentace obvodního oddělení Mnichovo Hradiště.

Dětské disco s šaškem Honzou Krejčíkem.

KOMENTÁŘE A NÁZORY

KALENDÁR AKCÍˇ

20. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
RODINA JE ZÁKLAD

14. ČERVENCE, 20:00
MISSION: IMPOSSIBLE ODPLATA – 1. ČÁST
15. ČERVENCE, 20:00
TO TY NOSÍŠ SMŮLU, LÁSKO
18. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
PODIVNÁ PANÍ SAVAGEOVÁ

21. ČERVENCE, 20:00
MŮŽEM I S MUŽEM
22. ČERVENCE, 20:00
BARBIE
25. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
ŽENSKÁ NA KRKU ANEB PROUTNÍK POD PANTOFLEM

29. ČERVENCE, 20:00
MŮŽEM I S MUŽEM

27. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
LHÁŘKA
28. ČERVENCE, 20:00
OPPENHEIMER

8. ČERVENCE, 20:30, LETNÍ KINO
TOP GUN
11. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
DALSKABÁTY HŘÍŠNÁ VES ANEB ZAPOMENUTÝ ČERT 

13. ČERVENCE, 19:00, 190 LET DS TYL MH
TETA Z BRUSELU

7. ČERVENCE, 20:00
INDIANA JONES A NÁSTROJ OSUDU

1. ČERVENCE, 17:30, PROMÍTÁNÍ PRO DĚTI
KRAKENTEENA RUBY

KINO

OSTATNÍ
8. ČERVENCE, 10:00, LETIŠTĚ HOŠKOVICE
BOHEMIA RALLY POUŤ

12. A 26. ČERVENCE, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MÚ
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA

28. AŽ 30. ČERVENCE, ULICE V LÍPÁCH
ANENSKÁ POUŤ

MUZEUM
DO 27. SRPNA, VÝSTAVA
TRADIČNÍ ŘEMESLA NAŠICH PŘEDKŮ

12. SRPNA, 21:00, LETNÍ KINO
TOP GUN: MAVERICK

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

ZÁMEK
9. ČERVENCE, 20:30, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
PUDL A PUDR (GEISSLERS HOFCOMOEDIANTEN)

29. ČERVENCE,  ROCK POSILOVNA
VÍKEND ROCK

26. SRPNA, KOSTÝMOVÁ SLAVNOST
HRADOZÁMECKÁ NOC
27. SRPNA, 20:30, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
BÍLÁ PANÍ NA VDÁVÁNÍ (STRAŠIDLO NA ZÁMKU)

30. ČERVENCE, FARNÍ STODOLA
TURNOVANKA

9. A 23. SRPNA, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MÚ
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA

NÁRUČ
Program mnichovohradišťského centra Náruč na léto na-
leznete na www.naruc.cz/rodinne-centrum/mnichovo-hra-
diste nebo na www.facebook.com/naruc.hradiste.

1. ZÁŘÍ, KONCERT V ZÁMECKÉM DIVADLE
INSPIRATIO QUINTET

4. ZÁŘÍ, SÁL ZÁKLADNÍ ŠKOLY STUDENTSKÁ
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

Víceúčelový areál ve Dnebohu hostil 
7. června letošní druhé kolo Velké 
ceny ČR v požárním útoku druž-
stev hasičských záchranných sborů 
krajů a hasičských záchranných 
sborů podniků. Mezi 14 zúčastně-
nými družstvy, mezi nimiž tentokrát 
startovaly i tři týmy podnikových 
hasičů, zazářili nejjasněji hasiči  
z ostravského územního odbo-
ru HZS Moravskoslezského kraje 
(24,29 s), za nimi se umístil výběr 
HZS Středočeského kraje (24,51 s) 
a uspěl i mladoboleslavský podni-
kový HZS ŠKODA AUTO (24,55 s), 
který obsadil třetí místo, a získal tak 
bronzovou medaili. (wes)

Profesionální hasiči 
závodili ve Dnebohu

Dorostenci MSK slaví titul
Mladí fotbalisté Mnichova Hradiště 
se stali mistry 1. A třídy staršího 
dorostu. Titul si zajistili ziskem 71 
bodů, s bilancí 23 výher, dvě remízy, 
jedna prohra a impozantním celko-
vým skóre 188:21. 

Toto číslo naznačuje, že hráči 
vstřelili v jednom zápasu v průměru 
více než sedm branek a méně než 
jeden gól v průběhu jednoho utkání 
inkasovali. V tabulce druhá Zeleneč 
získala o osm bodů méně a vstřelila 
o 68 branek méně! Nebylo výjimkou, 
když mnichovohradišťští nastříleli 
soupeři i deset a více branek, což se 
během sezony stalo hned šestkrát. 

Nejvyšší výhru zaznamenali  
v podzimní části, kdy týmu Března/
Řepova uštědřili debakl se závěreč-
ným skóre 20:0! Jediné ztráty bodů 
přišly při remízách 0:0 se Zelenčí  
a 1:1 s Benátkami. Právě Benátky 
byly jediným mužstvem, které v se-
zoně nedokázali chlapci z Hradiště 
porazit. V jarní odvetě s nimi prohráli 
4:5. To už však bylo v situaci, kdy 

měli na čele tabulky solidní náskok. 
Klíčovým zápasem jara byl souboj 
s druhou Zelenčí, který se hrál na 
jejím hřišti. Dvoubodový náskok na-
šich před utkáním se po výhře 5:2 
rozrostl na pětibodový, a hráči Hra-
diště tak měli situaci pevně ve svých 
rukách. Kromě zmiňované prohry  
s Benátkami se už žádné jiné ztráty 
nedopustili a soutěž vyhráli s násko-
kem osmi bodů před druhou Zelen-
čí, třetí STM Mělník ztrácel 11 bodů. 
Benátky nad Jizerou skončily čtvrté. 

Při již zmiňovaných 188 vstře-
lených gólech není moc překvapivé, 
že se mezi deseti nejlepšími střelci 
soutěže umístili hned čtyři hráči 
MSK. Jaroslav Horák se stal se 42 
vstřelenými góly nejlepším střelcem, 
Vojtěch Novák se 32 přesnými trefa-
mi čtvrtým nejlepším. Do Top 10 se 
vešel ještě Adam Stand s 28 a Matěj 
Moc s 26 brankami. 

Martin Tůma,
Mnichovohradišťský SK
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Od ledna tohoto roku se jak na strán-
kách Kamelotu, tak na plakátech po 
městě opakovaně dozvídáte o Sva-
tební výzvě. A já bych vám ji i tento 
měsíc ráda připomněla a objasnila.

V letošním roce bychom od vás, 
občanů města, chtěli získat foto-
grafie svateb konaných v Mnichově 
Hradišti, případně svatební fotogra-
fie lidí odtud pocházejících. Fotky 
se k nám dostávají různými cestami. 
Originální tištěné fotografie, tedy ty v 
papírové podobě, nosíte v otevírací 
hodiny buď do knihovny v Turnovské 
ulici anebo přímo k nám do muzea 
(budova zámku, ulice V Lipách). Ty 
v elektronické podobě nám posíláte 
na e-mail muzeum@mnhradiste.cz. 

Fotografie od vás se nám v mu-
zeu pomalu schází, což je skvělé. 
Často nám je věnujete, a my je díky 
tomu můžeme zařadit do muzejního 
fotoarchivu. V některých případech 
nám je půjčujete k ofocení a my vám 
je poté vracíme. 

Když se podívám do „svatební 
krabice“, do které obdržené fotky 
ukládám, vidím, že většina z nich je 

hodně stará, jsou na nich svatebča-
né z počátku 20. století. Někdy se 
ani neví, kdo přesně na fotografii je. 

Minimum svatebních fotek, kte-
ré máme nyní k dispozici, je z obdo-
bí 1960–1990. Proto bych vás ještě 
jednou chtěla poprosit, zda nám 
pomůžete chybějící období doplnit 
a rozšířit. Zapátrejte ve svých foto-
albech, prohlédněte alba po vašich 
předcích. Moc nám tím pomůžete.

Co s fotkami bude dál? Kromě 
toho, že se díky nim rozšíří muzej-
ní sbírka, informace o některých 
sňatcích mohou pomoci i místním 
genealogům při sestavování rodo-
kmenů. V neposlední řadě budou 
vybrané fotografie použity i při tvor-
bě výstavy o svatbách na Mnichovo-
hradišťsku, kterou pro vás připravu-
jeme na sezonu v roce 2024. 

A pokud máte doma i svatební 
oznámení, dekorace, svatební šaty, 
doplňky, i za ně budeme rádi. Klidně 
jen za zápůjčku na výstavu. 

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Svatební výzva: sháníme 
fotografie z 60. až 90. let

Jak už jste se mohli dočíst v minu-
lých číslech Kamelotu, v městském 
muzeu probíhá druhá část výsta-
vy věnované tradičním řemeslům  
v Mnichově Hradišti. Dnes bychom 
vám rádi představili ty nejvzácnější 
z vystavených exponátů.

Je všeobecně známo, že v Mni-
chově Hradišti existovala Komperto-
va továrna na obuv, která vznikla  už 
v roce 1852. Zpočátku zaměstnanci 
– ševci z města a blízkého okolí –
pracovali doma, v továrně si pouze 
vyzvedávali materiál a odevzdávali 
hotové výrobky. Později byla na rohu 
dnešních ulic Arnoldovy a Havlíčko-
vy postavena nová tovární budova,  
v níž byla zavedena strojová výro-
ba a pracovalo zde až 200 dělníků. 
Továrna vyvážela zboží do různých 
zemí Evropy, na výstavě ve Francii 
roku 1889 dokonce obdržely její vý-
robky Zlatou medaili. Do rozmachu 
výroby zasáhla první světová válka. 
Změnila se produkce, místo honos-
ných a luxusních bot se začaly vy-
rábět boty pro potřeby armády. I po 
skončení války továrna prosperova-
la, exportovala nejen po Evropě, ale 
po celém světě. Měla dokonce své 
obchody, jeden z nich se nacházel 
v centru Prahy v ulici 28. října, další 
přímo v Mnichově Hradišti. Vlivem 
velké hospodářské krize však pod-
nik začal upadat a výroba byla v roce 
1935 zastavena. Roku 1939  objekt 
koupil Ing. Beneš, který zde zřídil 
chemickou čistírnu.

Bohužel ani výrobků Komperto-
vy továrny se mnoho nezachovalo. 
Jeden pár ženských holínek ke kroji 

vlastní muzeum ve Zlíně, dalších 
několik málo párů je v rukou sou-
kromých sběratelů, ať už v České 
republice, v Německu nebo v zámo-
ří. Jedním z největších sběratelů bot  
v naší republice je pan Lubor Oben-
drauf, jehož sbírka čítá přes 2250 
párů dámské obuvi z let 1887 až 
1992. Vlastní i jeden pár vyrobený 
v Kompertově továrně, který nám na 
výstavu laskavě zapůjčil. Jedná se  
o dámské luxusní střevíčky, vyro-
bené firmou Mnichovohradišťská 
továrna na obuv mezi lety 1929-31. 
Jsou celokožené, materiálem svršku 
je šedá kozinka (tzv. ševro) a zlatý 
tisk na jemnou telecí kůži. Dřevěný 
reliéfní podpatek je potažený kůží 
s páskovým reliéfem. Unikátem je, 
že víme, komu boty patřily. Nosila je 
paní Marie Doležalová, dcera velko-
statkáře Jindřicha Doležala ze Sta-
rého Bydžova, která se provdala za 
Bohuslava Rodovského, syna velko-
řezníka z Prahy 7, poměrně známé 
osobnosti. Dochovala se i původní 

krabice, v které se boty prodávaly. 
Přijďte si krásné luxusní boty staré 
téměř sto let do muzea prohlédnout!

Dalšími exponáty, na které by-
chom rádi upozornili, jsou ukázky 
výrobků mnichovohradišťských tex-
tilních továren. První textilky – tiskár-
ny kartounů vznikly v našem městě 
už na přelomu 18. a 19. století. Jed-
na z nich, tkalcovna, barvírna a tis-
kárna látek Cottondruck fabrik, byla 
založena v roce 1797, umístěna byla  
v několika domech v dolní části měs-
ta a měla až 600 zaměstnanců. Ma-
jiteli byli Josef Becher, Izák Iserstein 
a Simeon Hirschmann. Z jejich dílny 
máme v muzejních sbírkách několik 
vzorků látek, které mají návštěvníci 
nyní možnost vidět. Je s podivem, 
že ačkoliv se jedná o látky staré více 
než 200 let, neztratily nic z kvality  
a barevnosti. 

Dalšími textilními podniky byla 
například firma Hann, Feldschark  
a Mayer, bavlněné a lněné zboží, 
která sídlila v Havlíčkově ulici, kolem 

poloviny 19. století existovala také 
firma na potisk kartonů Hermana 
Henkeho v ulici Poříčské.

Nejvýznamnější podnik vznikl  
v nedalekém Haškově. V roce 1873 
zde koupil mlýn vídeňský průmyslník 
Franz Bujatti a zřídil textilní továrnu. 
Nechal postavit třípodlažní budovu, 
v níž byla tkalcovna, barvírna, oddě-
lení potiskovací a apretovna, kde se 
prováděla konečná úprava tkanin.
Vyráběly se zde hedvábné kapesní-
ky, ale i hedvábné látky, šátky, stu-
hy na klobouky. Během 80. let 19. 
století. zde bylo zaměstnáno kolem 
400 dělníků. Firma ukončila svou 
činnost vlivem hospodářské krize 
na přelomu 20. a 30. let 20. stole-
tí. Její objekty v Haškově koupila  
v roce 1941 Česká továrna na štum-
py a klobouky, a. s., po jejím znárod-
nění zde fungoval národní podnik 
Otavan, později Tonak. V roce 1951 
však byla do haškovského areálu 
přesunuta výroba nákladních auto-
mobilů, známých pod značkou LIAZ. 
Z objektů bývalé Bujattiho textilky 
zvaných pamětníky „kloboučárna“ 
vzniklo oddělení vývoje vozů a uč-
ňovské středisko. 

V městském muzeu máme do-
chován soubor vzorků v Haškově 
vyráběných látek, včetně hedváb-
ného kapesníku. Zachovaly se také 
staré tiskařské formy pro ruční tisk 
látek. I tyto exponáty si můžete přijít 
prohlédnout na výstavu trvající do 
konce srpna.

Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Zajímavé exponáty z výstavy řemesel

Tak jako vloni i v letošním roce je 
druhé číslo sborníku od Ještěda  
k Troskám věnováno známým hos-
podám a hostincům Českého ráje. 
Mnichovo Hradiště představuje hos-
pody, které zde fungovaly na přelo-
mu 19. a 20. století, kratší článek  
s dobovými fotografiemi je věnován 
také bývalé Zámecké vinárně. Pří-
spěvek Lenky Křížové pojednává  
o počátcích pensionátu v Příhrazích, 
Slavomír Říman připomíná dnes 
už neexistující penzion Espero ve 
Skokovech, hospody v Olešnici a na 
Vyskři, ale také známý hotel Štekl na 
Hrubé Skále či horolezeckou restau-
raci Koupák v Sedmihorkách.

Přečíst si můžete i o dalších 

Nový sborník Od Ještěda k Troskám opět 
připomíná hospody a hostince Českého ráje

hospodách a restauracích v Lomnici 
nad Popelkou, o známém hostinci 
Na Mýtě v Železném Brodě či o Za-

vadilce v osadě Kamenice. Zvláštní 
pozornost si zaslouží články o his-
torii Beranova hostince v Trávníčku  
a jeho postupném restaurování  
a obnovování. Úctyhodný počin 
spolku Dubáci, kterému se podařilo 
starou roubenou stavbu zachránit  
a oživit, byl už několikrát prezento-
ván v celostátních mediích a oceněn 
i představiteli Libereckého kraje.  
I my v muzeu této partě mladých lidí, 
k nimž patří i naše bývalá kolegyně 
Míša Havelková se svým manželem, 
moc fandíme a přejeme, ať se jim 
jejich dílo i nadále daří.

Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Roku 2003, při opravě výklenko-
vé kaple se sochou Panny Marie 
v Kacanovech u Turnova, byly ob-
jeveny listiny popisující vznik této 
kaple. Do té doby nikdo ani netušil, 
že byla postavena roku 1820 na 
památku zjevení Panny Marie dů-
stojnému pánu Strachlinovi, faráři 
ve Vyskři (nar. 24. června 1767  
v Praze, zemř. 31. května 1832 Vy-
skeř). „To nejkrásnější, co můžeme 
na světě prožívat, je tajemno,“ řekl 
Albert Einstein. A doba prázdnin je  
k tomu příhodná. Mnohá tajemná 
místa Českého ráje jsou dávno 
známá – kéž je toto nové milým pře-
kvapením a stane se vítaným cílem 
výletů. Krásné prázdniny a dovolené 
všem přeje 

Daniela Břoušková

Vzácná návštěva
v Českém ráji

Při příležitosti připomínky 70. výročí 
vzniku samostatného závodu LIAZ  
Mnichovo Hradiště v roce 1953 vzni-
kl dokumentární snímek. Vytvořen 
byl Muzeem města Mnichovo Hradi-
ště na základě získaných a násled-
ně zdigitalizovaných historických fo-
tografií a videí, jednak z muzejního 
fondu LIAZu, jednak od soukromých 
osob. Doplňují jej unikátní záběry 
Krátkého filmu Praha, které město 
Mnichovo Hradiště zakoupilo a sa-
motný film i financovalo.

Snímek si neklade za cíl před-
stavit souhrnnou historii mnichovo-
hradišťského závodu, ale zachycuje 
výběr témat a momentů napříč 
minulostí. V budoucnu bychom jej 
rádi rozšířili o vzpomínky pamětníků  
i další získané audiovizuální mate-
riály. Jakýkoli i váš případný nový 
tematický příspěvek je vítán!

Postprodukce a střihu se ujal 
Michal Kvapil ze společnosti Adlien, 
scenáristicky film připravil Karel Hu-

bač. Na textu mluveného komentáře 
se svými vzpomínkami významně 
podíleli pánové Karel Havlín a Pavel 
Záleský. Namluvil jej Michal Kvapil. 
Odborně se na snímku podílel Karel 
Václavík (autor knih o LIAZu) a Jana 
Dumková.

Vážíme si ochoty a projeveného 
zájmu všech, kteří se svými záběry  
a vzpomínkami na vzniku tohoto 

Film k 70. výročí LIAZu z dílny muzea je k dispozici online
Videozáběry se na filmu podíleli: 
Ing. Pavel Záleský, KRÁTKÝ FILM 
PRAHA a.s., PZO Motokov, Škoda 
LIAZ a.s., Ing. Petr Rydval, Michal 
Kvapil, Václav Vopat, Karel Hubač, 
Aleš Rychlý.

Fotografiemi přispěli: Adolf 
Raška, Ing. Vladimír Polívka, Ing. 
Pavel Záleský, Jiří Moskal, Jan 
Filip, Karel Havlín, Jan Adam, Jan 
Patočka, Karel Václavík, Ing. Vra-
tislav Šverma, Ing. Aleš Jirásek, 
Miroslava Rydvalová, Eva Morav-
číková, Anna Rýgelová, Michala 
Mydlářová, Jan Touš, Jiří Opálec-
ký, Vilém Heckel, Jaroslav Havlík, 
Jindřich Füši, Štefan Berežný, 
Václav Toman, fotoarchiv Muzea 
města Mnichovo Hradiště.

Střih a postprodukce: Michal 
Kvapil, Adlien.cz. Scénář, digita-
lizace a editace fotografií: Karel 
Hubač. Odborná spolupráce: Jana 
Dumková. Digitalizace videí: Milan 
Mlejnek, videomlejnek.cz. Hudba: 
adioblocks.com.

dokumentu podíleli, a tímto všem sr-
dečně děkujeme! Film a jeho jednot-
livé části jsou chráněny autorským 
zákonem. Přehrát si jej můžete kdy-
koli na YouTube profilu městského 
muzea.

Karel Hubač,
Muzeum města Mn. Hradiště

S Jednotou bratrskou 
o Janu Blahoslavovi
První červnový páteční večer byl 
časem konání již 15. ročníku akce 
zvané Noc kostelů. Jednota bratr-
ská Mnichovo Hradiště žádný kostel 
nevlastní, přesto jsme se rozhodli  
i letos zúčastnit a otevřít sál Volno-
časového centra, kde se pravidelně 
scházíme. Ven před sál jsme před-
sunuli našeho truhlářského mistra, 
který nabídl lidem možnost vyrobit 
si malý výrobek. Zároveň jsme tento 
prostor využili k vystavení několika 
výrobků naší truhlářské dílny, a to 
včetně lavičky, která bude stát nad 
Dobrou Vodou v místě, kterým pro-
chází 15. poledník.

Uvnitř v sále se konala přednáš-
ka, jejímž tématem bylo 500. výročí 
narození Jana Blahoslava. Tento 
muž, který se narodil roku 1523  
v Přerově, patří k těm postavám naší 
historie, které vytvořily dílo trvající 
dodnes, a přesto je povědomí o nich 
jen mizivé. Sám jsem si to ověřil při 
rozdávání pozvánek na přednášku.

Jan Blahoslav byl biskup Jed-
noty bratrské, tedy správce církve, 
ale také učitel, kterému velmi ležela 
na srdci kvalita výuky a vzdělávání. 
V tomto byl předchůdcem mnohem 
známějšího biskupa Jednoty – Jana 
Ámose Komenského. Blahoslav se 
velmi zajímal o hudbu. Sbíral du-
chovní písně a vydal nejprve Ivan-
čický a pak Šamotulský kancionál. 
Jako správný učitel k tomu také 
napsal učebnici teorie hudby, podle 
které se dalo hudbu vyučovat. Jeho 
největším dílem byla však práce na 
překladu Nového zákona z původ-
ních jazyků. Tuto svou práci začal 
tím, že zpracoval českou gramatiku 
a nastavil tak mantinely nejen pro 
svůj vlastní překlad, ale i pro své 

následovníky, kteří později překláda-
li Starý zákon. Po čase tak vzniklo 
dílo, jehož základem je Blahoslavův 
Nový zákon, které se podnes použí-
vá a je stále velmi vysoce hodnoce-
no: šestidílná Bible kralická. Právě 
tato Bible se pak stala pokladem 
v mnoha českých, moravských  
i slovenských rodinách – mnozí byli 
ochotni kvůli víře v to, co v knize 
ve svém rodném jazyce četli, trpět, 
nebo tu vše nechat a odejít do ne-
jistoty za hranice. Ale tento příběh 
pokračuje ještě dále a týká se i toho, 
jak mluvíme v dnešní době. V éře 
národního obrození totiž sáhli obro-
zenci právě po Bibli kralické, a podle 
ní sestavili základy českého jazyka, 
jak jej známe dnes.

O těchto a mnoha dalších vě-
cech nám velmi poutavě vyprávěl 
historik Pavel Sosnovec. Dozvěděli 
jsme se některé podrobnosti z Bla-
hoslavova života, například to, že 
počátky jeho práce na překladu No-
vého zákona spadají do doby jeho 
působení v Mladé Boleslavi. Když se 
Blahoslav stal biskupem, přesunul 
se právě sem, do tehdejšího centra 
Jednoty bratrské, a podle dostup-
ných dokumentů začal na překladu 
pracovat právě tady. Pan Sosnovec 
sám přiznal, že když se pustil do pří-
pravy této přednášky, byl překvapen, 
jak je Blahoslavovo dílo rozsáhlé  
a kolik toho za svůj poměrně krátký 
život stihl. Navíc v době, kdy byla 
Jednota bratrská pronásledovaná.

Letošní Noc kostelů je za námi 
a my se těšíme na setkání s vámi při 
nějaké další příležitosti.

Ivo Šrajbr, správce sboru 
Jednoty bratrské Mn. Hradiště

CHODÍM PO MĚSTĚ
Co můžu udělat pro Hradiště jako jeho občan? Pokud pracuji na městském 
úřadu, budu dbát na dodržování jeho úkolů. Pokud jsem prostý občan, budu 
si všímat všeho kolem. Pak můžu třeba napomenout školáka za jeho ne-
vhodné chování, můžu naopak pochválit někoho za to, že uklízí nejen kolem 
svého bydliště, ale i kousek dál, můžu obrátit pozornost staršího člověka od 
jeho potíží směrem k pěknému dni. Je toho spousta, co můžu udělat pro to, 
aby bylo v Hradišti příjemně!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS
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PRÁCE U ČESKÉ SPOLEČNOSTI V MNICHOVĚ HRADIŠTI

Co Vás u nás čeká?
 Zajímavá a různorodá práce
 Práce s moderními technologiemi
 Čisté pracovní prostředí
 Přátelské prostředí menšího kolektivu
 Možnost učit se a profesně růst

Pojďte s námi vracet lidem úsměv

LASAK s.r.o. • Českobrodská 1047/46 • Praha 9 – Hloubětín • výrobní závod Mnichovo Hradiště • Jiráskova 601

www.lasak.cz/kariera
tel.: 739 275 132
e-mail: jobs@lasak.cz

PŘIJÍMÁME NOVÉ KOLEGY:

INZERCE

Kontakty:
Tel.: 725 586 493 

E-mail: zaneta.rybarova@kofola.cz

VOLNÉ  
POZICE:

Přidejte se k nám ve výrobnım 
závodě v Mnichově Hradišti

´

www.kofola.cz

Nastoupit  
můžete ihned: 
• kontaktujte nás  
• pošlete životopis  
• přijďte se podívat

Nabızıme vám:
• partu fajn spolupracovníků 
• čisté pracovní prostředí 
• originální firemní benefity 
• produkty z portfolia Kofoly

OPERÁTOR 
MECHANIK

SKLADNÍK 
MIX

SKLADNÍK VZV

ELEKTRONIK
TECHNOLOG

LABORANT/KA

OPERÁTOR

INZERCE

INZERCE

Kamelot: 
zpravodaj města 

Mnichovo Hradiště  

zapsán do evidence periodického tisku  
Reg. č.: MK ČR E 19893

číslo 7/2023, náklad 4070 ks
vychází 1. července 2023

jako měsíčník vydává město Mnichovo Hradiště, Masa-
rykovo náměstí 1, 

295 21 Mnichovo Hradiště 
IČ: 00238309

Šéfredaktor: Mgr. Martin Weiss
telefon: 606 635 289, e-mail: kamelot@mnhradiste.cz

Chcete inzerovat v Kamelotu?
Máte zájem o umístění inzertního materiálu v městském zpravodaji  
a chcete tak oslovit všechny mnichovohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum Mnichovo Hradiště, které inzerci za-
smluvňuje a podklady následně předává redakci (kontaktní osoba: Tomáš 
Hejdrych, tomas.hejdrych@klubmh.cz, 326 772 464). Ceník inzerce na-
leznete na webu města v sekci Kamelot.

MNICHOVO HRADIŠTĚ - v ulici V Cestkách

Nabízíme k prodeji byty (s garáží) 
a prostory pro služby a obchod

Stavokombinát2  s.r.o.
Vesecká 97/12
460 06   Liberec 6
tel. 602 447 921
mail: janeba@stavokombinat.cz
https://www.stavokombinat-invest.cz/

Předpokládaný termín dokončení do konce roku 2023

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ
II. etapa

INZERCE

V první polovině června vyjela do 
ulic města hasičská Tatra CAS 30, 
tentokrát ovšem bez sirén. Jednalo 
se o kontrolu, zda řidiči dbají na to, 
aby ulice města byly průjezdné pro 
případ eventuálního zásahu. Tat-
rovka projela Hněvousicemi, ulicemi 
Studentská, Máchova, Jaselská, K 
Vořechu, Ivana Olbrachta, Obránců 
míru, Dr. Hořice, Žižkova a několika 
dalšími. Na cestu vyrazili společně s 
hasičem Danielem Vrkoslavem mís-
tostarosta Jan Mareš, radní Ondřej 
Knobloch a člen komise pro dopra-
vu, člen SDH Mnichovo Hradiště a 
zastupitel Martin Bígl.  K překvapení 
celé posádky byla místa nad oče-
kávání velmi dobře průjezdná. To 
je oproti zkušenostem z dřívějších 
kontrol velmi dobrá zpráva. Přesto 
hodlá město podobné kontroly kvůli 
zajištění potřeb integrovaného zá-
chranného systému opakovat. (wes)

Hasičská tatra 
testovala průjezdnost


